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DIT PRACHTIGE BLAD WORDT U AANGEBODEN 

DOOR PZV ZEEZEILVERENIGING

PZV is een vereniging voor schippers en opstappers met een passie voor 

zeezeilen. Het is een club van actieve en sportieve zeezeilers die zich richt 

op het vergroten en overdragen van nautische kennis en vaardigheden. 

Nieuwsgierig geworden? Neem een kijkje op onze website www.pzv-zee-

zeilen.nl. Of nog beter, kom eens kennismaken tijdens een van onze activi-

teiten. Interesse? neem contact met ons op via secretaris@pzv-zeezeilen.nl.
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Voor mijn werk ben ik tegenwoordig 
bezig met (onder andere) lokale ener-
giesystemen. Super interessant en vaak 
complex. Ik voel me soms nietig, als ik 
kijk naar de enorme opgave waar we 
met zijn allen voor staan in de ener-
gietransitie. Als een piepklein radertje 
probeer ik een bijdrage te leveren. Maar 
terwijl iedereen als een dolle werkt om 
samen vooruit te komen met bijvoor-
beeld decentrale opwek, slibt intussen 
het net vol. 

Het voelt soms als zeilen met een dik-
ke windkracht 6 op kop, en een wind-
park waar je omheen moet laveren. Het 
schiet niet op en we moeten nog zo’n 
end... maar opgeven is geen optie.

Heel eerlijk gezegd voelt het begin van 
een redactieproces ook wel eens zo. 
Een vol nummer heeft 56 pagina’s en 
je begint altijd met maar één artikel. 
Mensen aan de kop zeurend voor een 
bijdrage. Hoe krijgen we die volgende 
Zeezeilen ooit vol? Maar voor je het 
weet begint het te lopen en komt de 
energie in het proces. Wat dat betreft 

Als ik nu naar buiten kijk en al die nat-
tigheid zie, lijkt het zeilseizoen alweer 
lang geleden. Maar zo lang is het niet 
geleden want eind Oktober hebben we 
nog gevaren.  Dan is het vaak best koud 
maar zo heerlijk rustig en fijn op het 
water en een goed moment voor een 
‘Snertweekend’, geen officiële PZV-ac-
tiviteit maar al wel een jarenlange tradi-
tie met fijne zeilvrienden.  En daarvoor 
hadden we natuurlijk een hele rits aan 
leuke en vaak ook traditionele PZV ac-
tiviteiten, het Eindejaarsweekend, het 
Waddenweekend, het Vrouwenweek-
end en ga zo maar door. En natuurlijk 
hadden we in het voorjaar de best wel 
onstuimige Ramsgate tocht naar Lon-
den. Nu is dan het winterseizoen aan-
gebroken en staat er weer een mooi 
gevarieerd winterprogramma. 

Hou de PZV-website, mailings en inter-
ne Facebook in de gaten voor de laatste 
updates. In December is er weer een 
Slepersborrel voor de ‘PZV slepers’ om 
hen te bedanken voor hun inzet en ook 
voor nieuwe leden, een gelegenheid 
om nader kennis te kunnen maken met 
PZV.  Wil je graag een bijdrage leveren 
in een commissie of wil je activiteit or-
ganiseren, laat het ons weten!  

is ons redactieproces te vergelijken met 
een ouderwetse diesel: het komt traag 
op gang, maar als-tie eenmaal loopt... 
niet te houden!

Voor wie mij kent, de balans werk-privé 
slaat vaak naar beide kanten door. Maar 
het is allemaal even leuk! De overeen-
komsten tussen de PZV, onze redactie 
en mijn werk zijn dan ook talloos. 

Voor dat laatste bracht ik laatst, in het 
kader van een ingewikkelde samenwer-
king tussen lokale partijen, als meta-
foor Newtons pendel in. Je weet wel 
zo’n ‘perpetuum’ mobile dat je vroe-
ger wel bij mensen op het bureau zag 
staan. Bloedirritant want iedereen gaat 
er mee spelen en het getik blijft maar 
doorgaan. 
Maar goed het idee is dus dat een im-
puls op één punt in een systeem het 
hele systeem in beweging kan brengen. 
Tenminste, als het raamwerk goed staat 
en de verbindingen naar behoren func-
tioneren. En dat energie in een gesloten 
systeem nooit verloren gaat. Actie is 
reactie. Tik-tik-tik.

PZV ontwikkelt en groeit
Wie bij de goed bezochte najaars-ALV 
was heeft kunnen horen dat we het 
afgelopen jaar weer gegroeid zijn met 
zowel schippers/booteigenaren als op-
stappers. Fijn om die balans te hebben 
zodat er ook voldoende boten zijn en 
blijven voor de natte activiteiten.  Want 
wat zouden we als PZV zijn zonder 
boten! Intussen zijn we wel aan het 
veranderen als vereniging, van vroeger 
alleen maar Philips mensen, naar Philips 
mensen plus leden van buiten, naar een 
ledenbestand waar nog maar een enke-
ling bij Philips werkt. Vroeger kwamen 
nieuwe leden via via binnen, moesten 2 
aanbevelingen hebben en moesten al-
tijd door een ballotage. De leden van 
nu komen op andere wijze binnen, zij 
melden zich aan als aspirant lid, vullen 
het zeil-CV in en daarna wordt er een 
intake gedaan door iemand van het be-
stuur. Op basis van deze stappen wordt 
een aspirant lidmaatschap veelal omge-
zet naar een definitief lidmaatschap. Dit 
levert een meer diverse vereniging op 
met leden van verschillende pluimage.  
Leuk om te zien dat een oorspronke-
lijke bedrijfszeilvereniging is uitgegroeid 
tot een interessante zeezeilvereniging 
voor velen. 

Actie = redactie November 2023Marja SnoeijenAnnemieke Stallaert
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Nou is de PZV geen gesloten bolwerk, 
we zijn meer een halfopen systeem – 
dat overigens maar blijft groeien! Maar 
het raamwerk staat als een huis en de 
synergie is onmiskenbaar. De ervarin-
gen van de een zetten de ander aan het 
denken, en het enthousiasme van een 
clubgenoot kan ook jou inspireren. De 
sneak preview die wij als redactieleden 
hebben van alle te verwerken bijdragen 
geeft ook ons energie. Niet alleen om 
er weer een mooi en lezenswaardig 
nummer van te maken, maar ook in 
nautisch opzicht. Ik heb nu alweer zin 
in het volgend seizoen. En die PZV zo-
merwedstrijd zie ik ook wel zitten. 
Ik zie ons blad dan ook graag als on-
derdeel van dat raamwerk. Samen met 
de nieuwsflitsen, en de vele ontmoetin-
gen zo door het jaar heen. Het zijn de 
verbindingsdraden die ieders eigen nau-
tische avonturen met elkaar verbinden. 
Om de ervaring samen nog intenser te 
maken. 

Dus mijn oproep is simpel: blijf elkaar 
inspireren tijdens t zeilen. En blijf ons je 
verhalen sturen. Actie is redactie. Tik-
tik-tik!

PZV actief, veilig & sociaal
De afgelopen jaren is er, mede door 
Corona, minder aandacht besteed aan 
veiligheid, zowel op sociaal, emotioneel 
als technisch gebied. We hebben uit 
diverse hoeken signalen gekregen, van 
zowel schippers, opstappers als pro-
jectleiders/commissies. Ons bestuur 
heeft in de Najaars-ALV voorgesteld 
om hiermee aan de slag te gaan en dat 
is unianiem is aangenomen.  Er heeft 
zich spontaan een aantal mensen aan-
gemeld die zitting zullen nemen in de 
werkgroep die hier verder vorm aan 
zal geven. In de voorbereiding van de 
Ramsgate 2024 zullen de eerste maat-
regelen meegenomen worden. Een goe-
de en belangrijke ontwikkeling.  Want 
iedereen moet zich in elk opzicht veilig 
en fijn kunnen voelen.
Ook dit jaar hebben we als vereniging 
te maken gehad met een aantal zeer 
ernstige zieken, vervelende soms ernsti-
ge ongevallen en ook overledenen. Op 
dat soort momenten vormt PZV vaak 
een warm vangnet voor haar leden. 
Hartverwarmend is dat en fijn dat een 
vereniging zo’n rol kan spelen. 
Graag tot op de Nieuwjaarsreceptie op 
zondag 7 Januari, zodat we samen kun-
nen proosten op een goede gezondheid 
en een super zeilseizoen 2024.



Mijn eerste jaar als activiteitencommissaris zit erop. 
In die functie binnen PZV had ik me voorgenomen 
om aan alle activiteiten deel te nemen, om de pro-
jectleiders een hart onder de riem te steken en zo-
veel mogelijk (nieuwe) deelnemers te leren kennen. 
Dat goede voornemen is behoorlijk gelukt; hoe-
wel niet helemaal: aan Motor-manoeuvreren en 
MOB-weekend kon ik alleen de zaterdag aanwezig 
zijn en het Eindejaarsweekend had ons gezinnetje 
al een andere verplichting staan. Het mooie is dat 
ik als opstapper in dit eerste jaar toch al veel meer 
beleefd heb dan in de drie voorafgaande corona-ja-
ren tezamen. Dank aan alle projectleiders, project-
ondersteuners en deelnemers.
En nu aan de slag voor het jaar 2023-2024. Op het 
moment van verschijnen is de Najaars-ALV en de 
Slepersborrel voor de actieve leden alweer achter 
de rug, net als de eerste klusweekenden rondom 
het winterklaar maken. Voor het komend jaar lig-
gen de eerste ideeën liggen al op de plank. Voor 
diverse projecten hebben we al een projectleider, 
maar we komen er nog een paar tekort. 
En wat is een projectleider zonder één of meer 
projectondersteuners? Heb je ervaring in het or-
ganiseren van een evenement, of wil je als kersvers 
nieuw lid gesettelde PZV-ers en de cultuur leren 
kennen, laat mij dat dan even weten. 
Mail naar activiteiten@pzv-zeezeilen.nl of bel 06-
54656255

Bericht van de activiteitencommissaris            
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Even 
voorstellen...

Marieke van Werkhoven

Olaf van der Burgt

Marieke van Werkhoven

Geboren op de Gemertse zandgronden, overigens ook geboorte-
plaats van zeevaarder Jan van Amstel, zijn er heel wat hobby’s en 
avonturen gepasseerd voordat ik in aanraking kwam met zeilen. 
Handballen in de jongere jaren en na een zware knieblessure over-
gestapt op hardlopen en fietsen, bergbeklimmen en het maken van 
langere trektochten binnen en buiten Europa, van de Himalaya tot 
aan Patagonië, maar de laatste jaren vooral te vinden op de vele 
‘via ferrata’ in de Dolomieten. Met het gezin kamperen in Frankrijk 
of Spanje en nu de kinderen wat groter zijn mooie campertochten 
met Max, waarvan de laatste in het afgelopen voorjaar door Frank-
rijk, Spanje en Portugal.
Ik ben dus vrij laat voor het eerst op een boot gestapt en daarmee 
ook nog onervaren in het (zee)zeilen. De zeilervaring die ik tot op 

heden heb opgedaan is op binnenwater. Op diverse grote-
re en kleinere zeilboten, waaronder zeilpunters op de Bel-
tenwijde en Beulakerwijde bij Giethoorn. En op het Veerse 
Meer op een Valk, Belz 620, Fox 22 en Topaz Uno waarmee 
het contact met weer, wind en water wel het meest direct 
is. Lekker actief zeilen.
Voor mijn 50ste verjaardag heb ik mezelf en mijn twee kin-
deren een cursus CWO II jachtzeilen cadeau gedaan bij Tip-
Top Sailing in Willemstad. Deze cursus hebben we alle drie 
succesvol afgerond.
Met die ervaring en wat zelfvertrouwen rijker ben ik met 
mezelf als schipper en een goede vriend als opstapper het 
grootste water dat ik tot op heden bezeild heb, opgescho-
ten met een Spirit 28. Vanaf Arnemuiden, via het noodha-
ventje van Geersdijk en de Zandkreeksluis de Oosterschelde 
op. De eerste keer in 2021 en vorig jaar opnieuw. Wat een 
prachtige leerzame ervaringen, wat een avontuurlijk gevoel. 
Dit smaakt naar meer. Veel meer.
Daarom was ik onder andere op Facebook opzoek naar mo-
gelijkheden om op te stappen, toen PZV getipt werd. Na 
bezoek aan de PZV-website heb ik me direct ingeschreven 
als lid en voor het Waddenweekend.
Het mag helder zijn dat ik nog enorm veel moet leren en 
ervaren op alle vlakken van het (zee)zeilen. Ik hoop als op-
stapper bij PZV veel leuke, gezellige en enthousiaste mensen 
te treffen waarmee ik dit samen kan doen.

Voor mijn artikel over het 
Vrouwenzeilweekend 2023 
verderop, zal ik mezelf even 
voorstellen, want dat ru-
briekje in Zeezeilen heb ik 
nog niet gevuld. Ik ben Ma-
rieke van Werkhoven, op het 
moment van schrijven nog 
net 56 jaar en begin 2023 lid 
geworden van de PZV. Mijn 

De laatste jaren ben ik samen met mijn vriendin Max veel 
op Walcheren te vinden. Dat is ook waar ik voor het eerst 
op een bootje stapte en kennis maakte met het Veerse Meer, 
de zeil- en boottechniek, weer en wind. Daar heb ik voor het 
eerst ervaren hoe gaaf het is om een eigen gekozen koers te 
kunnen zetten, naar een plek aan de overkant, daar aan te 
leggen en weer verder te zeilen. Mijn interesse voor wind en 
zeilen was gewekt.

Olaf van der Burgt

December - januari  Lezing: Hoe maak je je boot zeewaardig?  

7 januari      Nieuwjaarsreceptie

13 januari     Maritiem Culinair  

Februari      Lezing: Vertrekkers 

Maart             Theorieavond: Introductie Navigatie

Februari – april Kennismakings- en klusweekeindes

    = Boten te water

Voorjaar      Get Wet Maritiem

April             Voorjaars ALV (en ruilbeurs)

19 - 21 april  Inslingeren

3 - 12 mei   Ramsgatetocht

PZV Activiteitenkalender 2024

kinderen zijn volwassen en de deur uit, ik ben alleenstaand 
en woon in het mooie Zeeland in Goes. Sinds 2018 mag ik 
me de trotse eigenaar noemen van een Bavaria 320 Sport-
line uit 1991 Flying Dutchess. Ze was goed onderhouden 
toen ik haar kocht en ik probeer het zo te houden. Ze ligt 
in Wolphaartsdijk. Om er goed in te komen bij de PZV heb 
ik me voor dit jaar voor zoveel mogelijk activiteiten opgege-
ven. Van de Inslingertocht (Zuid) tot het Waddenweekend 
en zo ook het Vrouwenzeilweekend. Het smaakt tot nu toe 
allemaal naar meer. 



wat averij binnengelopen. Het blijkt 
de Snabb te zijn, met een vistuig in 
het roer. We besluiten even te helpen 
en met zes mensen staan we op het 
voordek. Manuela duikt in wetsuit en 
bevrijdt de Snabb van het vistuig, in vijf 
minuten is de klus geklaard.

Altijd wat
Wij maken ons klaar om uit te varen, 
maar in onze ‘haast’ vergeten we de 
grootzeilval aan te slaan. Dat doen 
we wel tijdens het naar buiten varen! 
Nou dat hebben we geweten. De wind 
neemt bezit van de val en daardoor 
maken we een pirouette om dit weer 
binnenboord te krijgen en dan hijsen 

we het zeil. Via het Queens Channel 
gaat het naar Queenborough. Ergens 
onderweg krijgen we een fikse golf te 
verwerken en gaat het anker uit de kluis. 
Kees en Koos sprinten aangelijnd naar 
voren om het anker weer te borgen. 
Dat lukt, maar niet nadat er een grote 
golf Kees overspoelt en het reddingvest 
laat uitkomen. Geschrokken door het 
bad en het opgeblazen reddingvest zou 
Kees bijna overboord raken. Koos trekt 
hem aan boord en beiden komen terug 
in de kuip.

Aangekomen in Queenborough maken 
we vast aan de mooring en even later 
komt de havenmeester in zijn bootje 

Altijd anders
Op zee blijkt het weer toch een paar graden kouder dan 
verwacht en het gaat ruiger dan ingeschat. Al snel wordt 
het kouder door de noordelijke wind en de golfslag valt erg 
tegen. Ikzelf voel me niet erg goed worden. De snelheid 
ligt behoorlijk hoog met een gemiddelde van 7,5 knoop. 
Afkruisend voor de wind loopt het lekker door met maxima 
van 9 knoop als we de golven af-surfen.
Na twaalf uur varen komen we in het donker aan in 
Ramsgate. Kees staat inmiddels al erg lang aan het stuur door 
zeeziekte van Koos en mijzelf. De kou en de bewegingen 
heeft ons beiden te pakken gehad. Bij het binnenlopen van 

Ramsgate 2023 op de Vegados
Een mooie tocht in het vooruitzicht, naar Londen, 
St. Katherine’s Dock is de ‘place to be’

Ramsgate zie ik een rode boei aan voor een drone die snel 
op en neer gaat. Hoezo vermoeid?! Na het wat moeizaam 
aanleggen liggen we vast in Ramsgate. Vermoeid en voldaan 
ondanks zeeziekte zijn we er. Grote bewondering voor Kees 
en Patrick die ons veilig naar Ramsgate gevaren hebben.

Voor elkaar
De volgende dag moeten we een beetje bijkomen van alles 
en maken we Ramsgate kade onveilig. 
Op maandag gaat het richting Queenborough. Bij het verlaten 
van de haven nemen we contact op met de autoriteit die ons 
vraagt nog even binnen te blijven. Er komt een jacht met 

Vanuit Oude Tonge gaan we met Vegados op vrijdag met een fijn briesje op weg naar de Roompot. Onderweg 
worden we opgelopen door de Xinia. Over en weer worden foto’s gemaakt van de boten.
In Roompot Marina relaxen we lekker. Zaterdagochtend bereiden we alles voor om uit te varen en met heerlijk 
weer kiezen we rond 12 uur het ruime sop.

Floris Boele
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langs. De volgende ochtend om 5 uur 
zullen we naar Londen vertrekken. Het 
tijdsverschil zorgt voor verwarring, NL 
of UK tijd? Als we wakker worden blijkt 
de vloot al vertrokken, als een speer 
iedereen in de kleren en op de motor 
de Thames op. Onderweg worden 
we opgelopen door een cruiseschip 
en een containerschip, die ons vragen 
aan de bakboordwal te gaan varen 
i.v.m. manoeuvreren. Op tijd zijn we bij 
de sluis en worden we keurig op tijd 
geschut met nog een achttal boten. 
Bestemming bereikt. Woensdag gaan 
we lekker Londen verkennen, Tate 
Gallery, The London Eye, Parliament 
Building en terug met de boot naar ons 
Dock.

PZV Zeezeilen 2 - 2023    98    PZV Zeezeilen 2 - 2023
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Moe en voldaan zitten we aan boord na te genieten tot 
we een telefoontje krijgen van Harrie. Waar we blijven bij 
het Captain’s Dinner? Dus met gezwinde pas is het richting 
Butlers Wharf. We zijn net op tijd voor het voorgerecht. Het 
Captain’s Dinner wordt afgesloten met het optreden van de 
Zeuntjes, wat een erg leuke traditie is en veel plezier geeft. Een 
extra optreden van C&C is de kers op de taart. Enkelen van 
ons hebben Charles & Camilla ontmoet tijdens een toevallig 
bezoek aan Convent Garden. Casper & Corrie geven ons een 
impressie van deze ontmoeting, in een woord: GEWELDIG. 

Na afloop van het Captain’s Dinner wordt zoals gebruikelijk 
de volgende dag de terugreis gepland. Rond 12 uur kunnen we 
geschut worden en we gaan in een keer door naar de Roompot. 
De vlootvoogd had een goed idee van de weersverwachting 
en met weinig tot geen wind gaan we op de motor met zeil bij. 
We kiezen ervoor om via het Borsele windpark terug te varen 
en met een viertal boten op zichtafstand lukt dit goed. Aan 
het eind van de vrijdag zijn we met een matige noordoostelijke 
wind terug in de Roompot.
 
Na het aanmeren heeft niemand zin om te koken en we gaan 
richting restaurant. Dat blijkt volledig volgeboekt en daarop 
besluiten we de lokale patattent te vereren met een bezoek. 
Een grote portie patat, kroket en frikandel en het nodige 
bier gaat er goed in. De volgende dag gaat het op de motor 
rustig tuffend richting Oude Tonge. Een geslaagde Ramsgate 
is afgesloten.

Waar en wanneer: Covent Garden
Onder het genot van een borrel wordt in de kuip van (hoe 
kan het ook anders) de Hellen besloten dat de bemanning 
van de Xinia en de Hellen de ‘rustdag’ in Londen (17 mei) 
in Covent Garden gaan starten. Na wat gestress in de 
metro… welke lijn, wat voor kaartje, Willem die bijna alleen 
wegrijdt en ik die het station bijna niet meer uit kan (in 
welk van de vele vakjes van mijn handtas zit het kaartje ook 
alweer???), komen we rond 11.00 NZT (onze navigatietijd) 
onder aanvoering van ‘gids’ Monique op de bestemming aan.  
Vanaf de poort van de St. Pauls Church kijken we uit op de 
Covent Garden Market. Deze voormalige overdekte fruit- 
en groentemarkt is een schitterend Victoriaans gebouw met 
allerhande winkeltjes, marktstalletjes en restaurants waar je 
muzikanten en straatartiesten aantreft. 

Royal handshake
Jacqueline van Amstel
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Hoeveel toevalligheden heb je nodig voor een ‘once-in-a-lifetime’ bijzondere gebeurtenis? Hoe het ‘ wie, wat, 
waar en wanneer’ zomaar samen komen

Het vaarplan
Hier scheiden onze wegen, voor even, als we afspreken 
elkaar een uur later voor de lunch weer te treffen bij deze 
poort. Simpel ‘vaar’plan toch? Kan niet missen na al het 
rekenen met wind, tij en stromingen van de voorgaande 
dagen.

Wat: The event
Slenterend door en rond Covent Garden kunnen we 
algauw niet meer om alle veiligheidsmensen en politie 
heen… er komen er steeds meer. Wat gaat hier gebeuren? 
Nieuwsgierig geworden een beveiliger aangesproken. 
Dat levert het tamelijk nietszeggend antwoord ‘an event’ 
op (dat is vast hun protocol). Nu weten we nog niets. 
Ondertussen is het plein juist bij ‘onze’ poort tot aan de 

Uit de pers: King Charles and Que.en Camilla visited 
Covent Garden in London, where they met with 
members of the local community, businesses, market 
traders and art organizations. This became the royal 
couple’s first joint visit following their coronation. 
The King and Queen visited St Paul’s Church on the 
occasion of the church’s 390th anniversary
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markt afgezet. Daar gaat ons simpele ‘vaar’plan, we mogen en 
kunnen er niet meer komen.  Een fotograaf staat op een krukje 
te wachten…ja, waarop? Nu willen we het echt weten... op 2 
Royals.  Ha, het wordt al spannender… wie zouden dat kunnen 
zijn? Dan zoemt in de ondertussen toestromende menigte rond: 
‘The King and The Queen’ komen over 15 minuten langs. Dat 
zal toch niet waar zijn? Zou je zoiets willen missen? Wij niet! 

De beide bemanningen staan bijna vooraan tegen het afzetlint te 
wachten, camera’s in de aanslag, met protocol hoe te handelen 
als je een hand krijgt. Het kwartier wachten wordt een half 
uur en geloof het of niet, om twaalf uur komen King Charles 
en Queen Camilla uit ‘onze verzamel’-poort en beginnen de 
menigte die langs de afzetting staat handen te schudden. Ik 
wring mijn schouder en arm tussen de 2 grote potige kerels 
die voor me staan door en...yes...ik krijg, net als Annemieke, 
van Charles een Koninklijke hand en ook nog een van Camilla. 
Niet 1, maar 2 koninklijke handen geschud, hoe speciaal is 
dat? DIE WASSEN WE NATUURLIJK NIET MEER . Monique 
houdt er een selfie aan over als aandenken (die hangt natuurlijk 
uitvergroot in de kamer).

Ongeloof
tralend, met een brede grijns van oor tot oor, die de rest van de 
dag niet meer van onze gezichten gaat, lopen we door London. 
Trots onze jaloersmakende (dachten we) foto’s in de groepsapp 
gezet…zo jammer dat niemand het gelooft. Er zijn ons wel 

Greeting a Member of The Royal Family. There are no 
obligatory codes of behaviour when meeting The King 
and The Queen or a member of the Royal Family, but 
many people wish to observe the traditional forms. 
For men this is a neck bow (from the head only) whilst 
women do a small curtsy. Other people prefer simply 
to shake hands in the usual way. Bron:www.royal.uk

ongekende kwaliteiten toegedicht…knap fotoshop werk.. 
in het wassenbeelden museum geweest… wie waren die 
goed lijkende stand-ins?

Met dank aan onze eigen C en C (Corrie en Casper) in 
de rol van Queen en King  hebben de beide bemanningen 
in een spontaan toneelstukje het Koninklijke handjes 
schudden nog eens mooi over gedaan tijdens het CD 
(Captain’s Diner).

De haalbaarheid van je rechterhand niet wassen blijkt 
jammer genoeg heel beperkt en handschoentjes veranderen 
dat niet, maar de geweldige herinnering blijft en brengt ook 
nu nog steeds een brede grijns op mijn gezicht

Moniek werkte hard, keihard, om met Huub te kunnen blij-
ven zeilen. Schone schijn, of uiterlijk, daar gaf Moniek niet 
om, en ‘t was vaak chaotisch. Maar het moest wel veilig zijn, 
en vooral degelijk. Een nieuwe motor, een nieuwe mastvoet 
na het avontuur met een mast die over het dek wandelde... 
Geen halve maatregelen.

Moniek zat vol wilde plannen, wilde nog zoveel. Naar Spanje 
zeilen, naar haar pasgeboren kleindochter Lucía. En kleinzoon 
Duko moest ook alvast een reddingsvest. Ze was zo trots 
dat haar kinderen, in hun leven en in hun zeilen, hun dromen 
najoegen. 
Toen haar eigen zeilhorizon krapper werd, en het lastiger 
werd om met zijn tweeën te blijven zeilen, zette Moniek 
door. Met natuurlijk haar gezin, en de vele opstappers van 
PZV. Zo kon ze toch blijven varen. 
Opstappers vinden was nooit zo’n probleem. Aan boord van 
de Zuid West 7 was het altijd gastvrij, gezellig en goed van 
eten en drinken. Moniek was een prettige, gulle schipper die 
mensen stimuleerde om het beste uit zichzelf te halen. 

Moniek was buitengewoon begaan bij de belangrijke stappen 
in ieders leven. Als ze een verhaal echt bijzonder vond (of 
als ze in een uitgelaten stemming was – ook dat komt wel 
eens voor in PZV verband) dan zong Moniek haar toepasse-
lijke lijflied: ‘En hedde gij meubele, en hedde gij huisgerief, dan 
meugde gij trouwe meej ouw lief’.  

Die zorg, dat iedereen het goed had, dat typeerde Moniek. Als 
het even kon, organiseerde ze je hele leven. Ook het mijne. 
Precies op het moment dat ik dat nodig had, in 2007, sleepte 
Moniek me mee naar de PZV. We zijn samen lid geworden 
en vergroeid met de club, de vrienden die ons gezamenlijke 
sociale netwerk werden. De club waar we samen zoveel heb-
ben meegemaakt. Moniek moedigde me telkens aan om het 
onderste uit de kan te halen. In ziekte, liefde en gezondheid, 
als er weer eens een klus geklaard moest worden maar zeker 
ook bij een feestje, op Moniek kon ik altijd rekenen. Ze was 
voor Willem en mij een geweldige kameraad. Dankzij onze 
zeilavonturen werd Moniek van mijn tante mijn vriendin. 

Bedankt, Moniek, en vaar wel. 

Op 4 november jl. overleed Moniek Mol na een hersenstam-
infarct. Ze stond middenin het leven en in de PZV. Monieks 
plotse overlijden heeft veel losgemaakt binnen de club; de 
vele lieve berichten en aanwezigen vanuit de PZV waren een 
steun voor Huub en haar 4 kinderen. Tijdens haar uitvaart 
mocht ik stilstaan bij Moniek de zeiler. 

Zeilen was voor Moniek een levenslange passie - al werd die 
passie slechts door een deel van haar familie gewaardeerd. 
Zeker nadat Moniek, 5 maanden zwanger van haar eerste 
kind, een keer met Huub was omgeslagen op de randmeren. 
Inclusief dikke buik, wollen trui en laarzen. Gelukkig liep dat 
goed af. Zoals eigenlijk al hun avonturen. Moniek zeilde zoals 
ze leefde – en andersom. 

Ze had een brede interesse in alles en iedereen. Ze was leer-
gierig, en net als in haar werk en studies wilde ze ook over 
alle technische aspecten van het zeilen het naadje van de 
kous weten. En met succes. Met haar vernuft en doorzet-
tingsvermogen wist ze menige noodreparatie voor elkaar te 
krijgen. Zoals de gebroken helmstok tijdens de 8 uurs van de 
Oosterschelde. 

De foto hiernaast, die ook op de rouwkaart stond, toont 
stiekem haar creativiteit. Tijdens de Eindejaarswedstrijd, 2,5 
week voor haar beroerte, was het nagenoeg windstil. Toch 
wist Moniek door een boom in de genua te zetten bij aande-
windse koers die zware Zuid West 7 aan het lopen te krijgen. 
En hoe! Ze haalde ook onze Hellen in. Het roer stevig in 
handen, op weg naar de uiterton. Chapeau.

Monieks liefde voor, en kennis van, de natuur was aansteke-
lijk. Haar verhalen over zeevogels en hun gewoonten blijven 
je bij en ook jaren nadien verrijken ze een saaie oversteek op 
de motor.
Ook haar maatschappelijk engagement droeg ze met verve 
uit. Wie herinnert zich niet haar plastic soup-modeshow tij-
dens het PZV Lustrumfeest in 2010? En op de dag van Euro-
pa, 9 mei, voer de Zuid West 7 steevast met Europese vlag.

Ja, die Zuid West 7. Moniek was trots op haar Zeeuwse 
schippersroots, en vereerd dat ze de bootnaam van haar 
ome Lo mocht gebruiken. Een stoer schip. 

IM Moniek Mol - Stallaert
Annemieke Stallaert



kon ons dus informeren dat de haven nogal druk was, maar 
dat er op de kop van de grote steiger nog plek naast een 
grote Nederlandse motorboot was en anders achter in de 
haven aan de kade nog ‘im päckchen’ gelegen kon worden. 
Ook bestelde de snAbb voor ons vast verse broodjes voor 
de volgende ochtend bij de Hafenmeister: drie witte en 
drie bruine bolletjes.

Afijn, aangekomen bij het Dovetief was het inmiddels don-
ker. Het leek ons verstandig de zeilen te strijken en uiter-
aard juist op dat moment trok de wind weer aan en begon 
het heel erg hard te regenen. Gelukkig zijn het altijd de 
opstappers (in dit geval Arjen de Bruin en Henk Tulner) die 
graag naar het voordek willen om de kotterfok te strijken. 
Vervolgens bij heel erg slecht zicht in verband met de regen 
zoeken naar de groene ton (de D1) die de ingang van de 
geul bij het Dovetief markeert. Wij zagen wel in de ver-
te een rode ton knipperen maar beslist geen groene. Dan 
toch maar op die rode ton afvaren en de dieptemeter in de 
gaten houden. Kiel helemaal naar beneden (dan steekt de 
Dancing Queen 2,75 meter) want hoe eerder we vastlopen 
hoe beter. Dan maken we door de kiel iets op te trekken 
meer kans om weer weg te komen. Toen de dieptemeter 
razendsnel van meer dan zes meter naar amper drie meter 
zakte het roer omgegooid en via de heen track op de plot-
ter weer een stukje teruggevaren. En zo nog zo’n poging 

(zie de foto van onze track op de plotter) in de stromende 
regen en met een behoorlijke deining.

Tot de schipper z’n oriëntatie kwijt was en de opstappers 
moesten zeggen welke kant op de open zee was. Arjen 
opperde vervolgens om voor anker te gaan en daglicht af 
te wachten. Het was inmiddels middernacht. De suggestie 
te ankeren onder dergelijke omstandigheden was voor de 
schipper voldoende motiverend om nog een poging te wa-
gen. In de herinnering van de schipper moest je eigenlijk 
recht op het strand afvaren om op het laatste moment 
stuurboord uit te gaan en naar de geul te varen. Zo stond 
het ook op de plotter (en de kaart), maar het is daar zand 
en geen rotsen dus hoe betrouwbaar is de weergave op de 
plotter na een paar voor- en najaarsstormen? Toch maar zo 
geprobeerd en warempel de dieptemeter kwam niet meer 
onder de vijf meter.

Met de schijnwerper ontwaarden we uiteindelijk maar pas 
toen we er vrijwel naast voeren de groene en rode ton 
die de ingang van de geul markeren. De groene ton (D1) 
is anders dan op de kaarten vermeld niet verlicht en enkel 
met een schijnwerper zichtbaar omdat er reflectoren op 
zitten. Daar heb je niet veel aan in een pikdonkere regen-
achtige nacht (het bereik van de schijnwerper was onder 
deze omstandigheden maar een tiental meters). De rode 
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Gelet op de voorspelde windkracht en -richtingen besloten 
wij, Arjen de Bruin en ondergetekende, om, na het oppikken 
van Henk Tulner in het Deense Aarhus, niet via het Limfjord 
maar via het Kieler kanaal terug te varen naar Nederland. Zo 
gezegd, zo gedaan en dus in drie dagen naar Rendsburg – dat 
ligt aan het kanaal ongeveer op een derde van de afstand 
tussen het Kieler fjord en de Elbe – gevaren met Kolding 
en Laboe als tussenstops. We dachten ook leuk samen met 
de snAbb, die ook op de Oostzee voer, te kunnen opvaren 
in het kanaal maar de snAbb kreeg plotseling haast (klinkt 
bekend, toch?) en lag al in Cuxhaven toen wij de sluis bij 
Holtenau nog moesten passeren.

Op woensdag 2 augustus om vijf uur ’s ochtends uit de veren 
in Rendsburg om, althans dat was het oorspronkelijke plan, 
in één ruk door te varen naar Den Helder. Dat kwam qua 
tij op de Elbe – niet onbelangrijk om daar de stroom niet 
tegen te hebben – precies goed uit. De snAbb was inmiddels 
na enkele dagen verwaaid te hebben gelegen in Cuxhaven 
uitgeweken naar Helgoland en zou nog een tussenstop op 
Borkum maken. Een update van de weersverwachtingen – 

een voorspelde 6 tot 7 Beaufort voor de Nederlandse kust 
als wij daar zouden zijn – gooide evenwel roet in het eten. 
Dancing Queen en snAbb kozen vervolgens allebei voor een 
tussenstop op Norderney.

Voor de snAbb was dit vanaf Helgoland een comfortabele 
dagtocht. Wij zouden rond middernacht op Norderney ar-
riveren. Dat zou net voor hoogwater (01:00 uur donderdag 
3 augustus) zijn en ook nog rond springtij zijn en volgens de 
papieren kaart, Navionics en de plotter zijn de aanloop ton-
nen van de altijd onstuimige invaart via het Dovetief verlicht.

De oplettende lezer voelt het ontij al aankomen. Er stond 
best wat wind dus het wegneembare kotterstag was gemon-
teerd en de kotterfok is heel ouderwets met leuvers aange-
slagen. Eenmaal voorbij Cuxhaven werd het grootzeil ook 
nog dubbel gereefd. Dat je van reven niet langzamer gaat 
varen bleek toen wij met ons sterk gereduceerde zeilplan (en 
een volle ballasttank) vrijwel rechtop varend een onder vol 
tuig, voortdurend sterk loevende 40-voeter probleemloos 
voorbijliepen. Inmiddels lag de snAbb al op Norderney en 

Op de weg terug van onze zomertocht in Scandinavische wateren hebben wij iets gedaan wat de schipper van 
de Dancing Queen eigenlijk niet durft. En dat misschien ook niet zo heel erg verstandig was.

Een hachelijk nachtelijk avontuur

Sander van Eijkern
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ton die we eerder zagen knipperen lag pas halverwege de 
geul (de D8) en tussen deze rode ton en de open zee ligt dus 
(nog steeds) de echte ondiepte. Van ton naar ton kruipend 
zijn we zo veilig door het Dovetief en rond de kop van Nor-
derney gekomen. Om half twee ’s nachts lagen we veilig vast 
aan de door de snAbb aangewezen motorboot. Doordat de 
adrenaline nog door onze lijven gierde hebben we nog een 
tijd geborreld voor we de slaap konden vatten.

Eigenlijk was dit een onverstandige actie: in slecht weer met 
slecht zicht, in het donker, met veel deining de banken bij 
het Dovetief ronden zonder een verlichte groene ton die de 

grens tussen geul en ondiepte markeert. Het is dat we hier 
veel vaker hebben gevaren, het hoogwater was en op onze 
ervaring konden leunen, maar het had heel anders kunnen 
aflopen.

Het alternatief was doorvaren naar Borkum, maar er was 
een windwaarschuwing tot 6/7 beaufort afgegeven (die wind 
kwam uiteindelijk veel en veel later dan voorspeld was). 
Voordeel van dit avontuur in het Dovetief was wel dat een 
paar nachten later en met laag in plaats van hoog water maar 
nu droog en zonder wind het in het donker passeren van het 
onverlichte Molengat een eitje was. 
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Maar de uitdaging bleef ons aantrekken en afgelopen 
voorjaar bereidden we ons toch voor op Noorwegen; niet 
alleen nautisch (zeekaarten, marifoonkanalen, enzovoort) 
en praktisch (warme kleding en een grote voorraad eten 
en drinken mee), maar ook psychisch: een zomer lang niet 
borrelen in een zonnige kuip en altijd een muts op  ...dachten 
we.
Half juni vertrekken we uit Muiden IJsselmeer en ja, wat een 
bof. Na lange tijd van aanhoudende noordenwind stond er 
op de dag van vertrek plots een zuidwestenwind! Met rif 
in het grootzeil worden we richting Stevinsluizen geblazen. 
Schutten en doorgaan.
Nog geen 3 dagen later landen we in de vroege ochtend in het 
heel kleine haventje op het piepkleine eilandje Kvitsøy (aan 
de kust voor Stavanger). Onderweg hebben we werkelijk 
alle weersomstandigheden behalve storm meegemaakt en 
we leggen aan in een miezerig regentje. Daar zijn we op 
voorbereid, gelukkig. Als we om half twaalf, na een heerlijke 
‘nachtrust’, wakker worden schijnt er een warm zonnetje! 
En dat hebben we gedurende onze lange Noorse tocht héél 
vaak gezien.

Zeilen in Noorwegen
dat is zeilen in een overweldigend, dramatisch mooi landschap

Mariëtte Roozeveld 
van der Ven
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Noorwegen is prachtig en zeker om te zeilen: dat hadden we vaak gehoord. Maar Noorwegen staat ook be-
kend om het tamelijk slechte weer (om het mild te zeggen); dat hadden we even vaak gehoord. Dat weerhield 
ons er jaren van om de tocht naar het hoge Noorden te ondernemen. Eerst kwamen de andere, ook heel fraaie 
West-Europese kusten aan de beurt.

NATUUR
Overweldigend, dramatisch mooi landschap
Het is een ruim 900 mijl lange kustlijn tot aan de Lofoten, 
die vele malen langer wordt door duizenden eilanden, 
eilandjes en rotsen en heel veel fjorden en sunds. Eindeloze 
mogelijkheden om te varen. Hoe verder naar het Noorden, 
hoe hoger de kusten en het berglandschap achter de 
kusten. Het is elke dag weer een nieuw spectaculair gezicht 
vanaf het water. Het is er buitengewoon rustig, verstild. 
In zo’n bergachtig landschap is er weinig ruimte voor 
nederzettingen (we kennen de verhalen over de Vikingen 
met hun honger naar meer land). Er zijn kleine gehuchtjes, 
dorpjes en stadjes, en hier en daar aan de kust een grotere 
stad. Dus de natuurbeleving overheerst en dat vinden wij 
fantastisch. Diepe fjorden met steil oprijzende bergwanden; 
zee met duizenden rotsjes; veelkleurige gesteenten; 
landinwaarts kijkend een mysterieus coulissenlandschap. 
Verder in het noorden hier en daar een glimp van witte 
gletsjers.
Ons doel is de Lofoten, die eilandengroep in het 
noordwesten van Noorwegen. Het vasteland is mooi; de 



WEER/PLANNING
Zonder goede weerinformatie geen goede tochtplanning
Iedere zeiler weet dat tochtplanning afhangt van het weer. 
Het bestuderen van de weerberichten en weerkaarten is een 
serieuze en noodzakelijke tijdsbesteding voor een maximaal-
interessante en veilige zeiltocht. We hebben ondervonden 
dat de Noorse weerberichten vrij goede voorspellingen 
deden. Ze gaven ook wel eens een te pessimistische beeld, 
maar dan grepen we al snel de kans om toch te varen. We 
hebben altijd een ’vluchthaven’ opgenomen in het plan. 
Aangezien er door die enorm grillige kust vol met eilanden 
met baaitjes ook talloze mogelijkheden zijn om ‘ergens’ veilig 
te overnachten, kun je makkelijk op weg gaan. Een beetje 
avonturieren. Dat is vrijheid.
Het weer bijhouden, en ook op langere termijn van een 
week, is voor je gehele tocht een factor voor je succes. 
Wij gaan altijd snel op weg naar ons doel (ditmaal dus de 
Lofoten, met ook nachtjes doorvaren) en na ‘bestemming 
bereikt’ hebben we nog veel weken te zeilen in relaxed 
vakantietempo. 
Zoals gezegd, is de Noorse kust enorm lang. Dus in dit 
vakantietempo met zoveel mogelijk wandelen, fietsen 
en cultuurbeleven in de grote steden, zijn we toch ook 
regelmatig om 6 uur opgestaan en om half zeven anker op 
of trossen los: op naar het zuiden. Want mijlen maken.
Zeilen met minder goed weer (dat was niet zo vaak...) en 
wandelen met mooi weer is voor ons een prima formule.
Wij hadden echt prachtig zonnig zomers weer, met zo nu 

Lofoten zijn in onze ogen nog mooier. De tocht ernaartoe, 
als je het Vestfjord oversteekt, is zo veelbelovend: de bergen 
worden als het ware steeds hoger en hoger. Hoewel boven de 
Poolcirkel is de vegetatie op lagere gebieden groen, bloemrijk 
en divers. Ik heb er ook vlinders gezien. Maar verder jammer 
genoeg heel weinig fauna, niet op land, niet op zee. Gelukkig 
zien we wel op hele hoge breedtegraad grote kolonies 
papegaaiduikers. Wat zijn dat toch leuke, koddige vogeltjes.
Op de Lofoten maken we op het eiland Moskenesøya 
prachtige wandelingen, en doen juist niet de toeristische 
highlights. Daar loopt iedereen, en dus zelfs daar in een file.
Terug op het vasteland is onze meest spectaculaire wandeling 
die naar de Svartisen Gletsjer, waarvan de tong bijna tot het 
zeewater reikt.  Vanaf het kleine steigertje aan het eind van 
het Holandsfjord loop je in anderhalf uur naar de gletsjer, 
adembenemend mooi. Als je in Stavanger bent, móet je 
naar de Preikestolen: deze preekstoel ligt op een loodrechte 
wand 604m boven het Lysefjord (getipt door Harry). Dat 
het ‘de beroemste wandeling van Noorwegen’ is, hebben we 
geweten. Het lijkt wel of iedereen hier wandelt en dat maakt 
de rest van Noorwegen zo rustig... Absoluut bijzonder is de 
wandeling naar het topje van het eiland Alden, 480m (tip van 
Aitske). Het hele eiland is alleen deze berg, heel apart. We 
liggen er aan een piepklein steigertje; met het geluk van de 
wereld, want er is echt maar plaats voor 2 zeiljachten. 
Ook nog even noemen: onze fietstocht en daarna wandeling 
vanuit Egersund door het Magma Geopark naar de 
Trollpikken: humor nietwaar?

18    PZV Zeezeilen 2 - 2023

Ac
tiv

ite
it

en dan een mindere dag. We weten nu uit eigen ervaring, 
dat Noorwegen ook prachtige zonnige zomers heeft en een 
beetje geluk helpt daar wel bij.

OVERNACHTEN
Talloze mogelijkheden om te overnachten
Dat is natuurlijk niet altijd in een haven, laat staan in een 
marina. Maar dat vinden we juist leuk: kleine ankerbaaitjes 
en soms gewoon ergens aan een kleine steiger. Er is keus 
genoeg. Voor het ankeren in de veelal heel beschutte baaitjes 
is naast diepte-informatie ook de grondsoort van belang. 
Informatie daarover is vaak te vinden in je zeekaart. Het is 
wel prettig dat er weinig getij en klein verval is in de Noorse 
wateren. Ankeren is overnachten in een rondom betoverende 
avondlucht waar de zon niet ondergaat. Paradijselijk. Op 
kleine steigertjes, maar ook in kleine haventjes staat soms 
een zg. honestybox, waar je €10 of €15 instopt. Maar dan 
wel in Noorse Kronen. Maar in de nieuwe tijd betaal je ook 
(vaker zelfs) met een digitaal betaalsysteem: Go-marina. Met 
je telefoon. Soms echter staat er in een haven een ander 
betaalsysteem, VIPS. Lastig genoeg werkt dat alleen als je 
een Noorse bankrekening hebt. Een enkele keer hebben we 
een Noor 100 kr (is ong €8,50) contant gegeven, waarmee 
hij vervolgens het VIPS-havengeld betaalde.

NAVIGEREN/BAKENS
Heel nauwkeurige tochtplanning en heel nauwkeurig navigeren
Op dit gebied is het ‘vrijheid-blijheid-zeilen’ ver te zoeken. Je 
moet je tocht zeer zorgvuldig uitzetten en je daarna strikt 
aan je traject houden. De zeekaarten zijn heel nauwkeurig; 
de kleinste rotspuntjes en de kleinste bakens, soms niet 
meer dan een dun paaltje met een grappig pijltje bovenop, 
staan op de juiste plaats op de kaart. Gelukkig. Dus wel heel 
goed kijken (leesbril en concentratie bij de planning) en geen 
afleiding bij het varen. We hebben door omstandigheden, 
zoals weinig wind of teveel wind en de beperkte trajectruimte, 
wel wat meer op de motor gevaren. Meer dan in andere 
zeilvakanties. Natuurlijk hebben we zoveel mogelijk gezeild, 
maar als je naar het zuiden moet met harde zuidenwind, dan 
gaat de motor bij. Het is niet anders. We hebben meestal 
wel prachtige zeildagen gehad, soms heel perfecte. Je kan 
lekker lang doorzeilen, het wordt niet donker. 
Er zijn ook een paar sleutelpassages, zoals bij het beruchte 
schiereiland Stattlandet waar je met slecht weer heel ruim 
omheen moet. Maar ook daar hielp Vrouwe Fortuna ons: we 
hebben op de terugweg zelfs in het midden van Stattlandet 
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in een prachtige inham op anker overnacht.
De bebakening is heel divers. Lieflijke bakens op de oevers van 
een fjord: een wit ‘huisje’ met een rood puntdak, uniform in 
heel Noorwegen. Op een paal een ‘handje’ dat de weg wijst, 
of een groen of rood pijltje; een verrekijker is echt onmisbaar. 
Bekende laterale betonning, aardige vuurtorentjes, solitair-
gevaar-staken (puntje op de kaart, maar o-zo belangrijk). Het 
leren goed interpreteren ervan kostte ons een paar dagen. 
Vanwege de nauwkeurigheid van de bakens krijg je respect 
voor de Noorse Hydrografische dienst (Kartverket), die de 
informatie via o-charts.org aanlevert aan OpenCPN met 
oeSENC kaarten (€ 21,- voor heel Noorwegen).

CULTUUR/HISTORIE
Geen reis zonder verdiepen in historie en cultuur
We hebben enkele grotere steden bezocht, zoals Narvik, 
Bodø, Trondheim, Bergen, Stavanger en enkele kleinere zoals 
Ålesund, Leirvik, Haugesund, Egersund, Mandal.
Narvik heeft een bijzondere Tweede Wereldoorlog 
geschiedenis: deze noordelijkste ijsvrije stad was bezet door 
de Duitsers, vanwege de spoorverbinding met de ijzermijnen 
in Zweden. Nu is er een heel relaxte atmosfeer in de stad, 
misschien door het prachtige zomerweer die dag, maar het 
helpt ook wel dat het geen echt grote stad is (voor onze 
begrippen).
Bodø is na verwoesting van het centrum herbouwd met 
moderne en fraaie gebouwen, zoals de grote bibliotheek, een 
met glas overdekt winkelcentrum, mooie kerk en heel grote 
haven. Deze heeft de grootste marina waar we geweest zijn. 
Toch moesten we voor wifi in de bibliotheek zijn...
Trondheim heeft nog veel originele bebouwing. De bijzondere 
huizen aan de stadskade, waarvan de fundamenten (houten 
palen) bedreigd worden door het water, worden verstevigd 
of in originele stijl vervangen. Blikvanger in Trondheim is de 
grote Nidaros Kathedraal: een fantastisch bouwwerk en 
historisch van groot belang vanwege St. Olaf en sindsdien in 
gebruik voor de kroningen van de Noorse koningen. 8Het 
Aartsbisschoppelijk paleis en het Kunstmuseum zijn de 
moeite waard.
Bergen: daar moet je geweest zijn, lijkt het. We lagen dit 
keer niet in de stadshaven, maar op aanraden van Sander 
in Strusshamn, een aantrekkelijk haventje met goede bus/
veerverbinding met Bergen. Veel toeristen, veel hapjes 
te koop (net als bij ons). Er is de indrukwekkende grote 
Haakon’s Hall, dat eerder lijkt op een kasteel uit de Schotse 
hooglanden, en prachtig gerestaureerd is na de enorme 
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verwoesting ervan in de Tweede Wereldoorlog. Ernaast de 
Rozenkrantztoren. Heel interessant en mooi is het oude 
stadsdeel Bryggen met houten huizen en smalle steegjes 
uit de Hanzetijd. Het Hanze-regime had er een heel eigen 
stad-in-stad: eigen rechten en bestuur. Dat alles te zien en te 
horen tijdens een boeiende rondleiding in het Hanzemuseum, 
gevestigd in een origineel Hanzegebouw uit 1704. 
Stavanger; de stadsjachthaven is tjokvol, maar we krijgen toch 
nog een plekje. De volgende dag is er meer plaats, fijn. Je 
merkt al de zuidelijker sfeer van meer bevolkt Noorwegen: 
er is wat meer reuring. Stavanger heeft ook een Gamla-
wijk. Kleine klinkerstraatjes met witgeschilderde houten 
huisjes: schilderachtig. Veel musea: Maritiem museum, 
Sardien-inblikmuseum (onverwacht interessant!), Ledaal, een 
koninklijk huis voor feesten en partijen, Breidablik, van die 
rijke koopman die niet onder wilde doen voor de koninklijke 
grandeur, Stavanger Museum.
De kleinere steden waren allen gewoon leuk en aardig, 
waarvan Ålesund de aardigste. Die stad ligt ook prachtig op 
een (half) eiland tussen sunds.

ETEN EN PROVIANDERING
Dun bevolkt land: proviandering is van belang
Gewoontegetrouw heb ik voor de heenreis voor zeker 
twee weken eten aan boord, waarvan een flink aantal 

klaargemaakte maaltijden of delen daarvan. Als we een nacht 
doorzeilen, dan heb ik altijd de warme maaltijden al klaar. 
Ovenschotels, als lasagne en quiche, pastagerechten kant-
en-klaar, gevacumeerd gegaard stoofvlees, gevacumeerde 
kant-en-klare gehaktballetjes; gerookte vis; kaas en feta. 
Gevacumeerd pekelvlees. Blikken tonijn, sardientjes. Orzo, 
rijst, couscous: lekker snel klaar. Tortelini. Houdbare verse 
groenten als courgette, tomaten, aubergine, pompoen, 
wortelen. Blikken diverse bonen, maïs, artisjokhartjes; 
gedroogde paddenstoelen. Smaakmakers als bouillonblokjes, 
tomatenpuree, mosterd, mierikswortel en veel mayonaise. 
Pindakaas en chocoladehagel; toastjes, nootjes en pinda’s.
Voor het ‘dure’ Noorwegen had ik extra veel proviand 
meegenomen, ook omdat ik liever wandel in de natuur dan 
naar de supermarkt ga. Dus ook koffie en thee, jam, koekjes. 
6 stukken gevacumeerde kaas, 2 rookworsten, chorizoworst. 
En dan natuurlijk veel blikjes bier, een paar wijnkartonnen 
(fonteinen noemen ze die in Frankrijk, leuk), Berenburger 
voor het eind van een koude lange tocht en Korenwijn. 
En ook die lekkere Drambuie. De supermarkten zijn goed 
bevoorraad: veel verse groenten en ook lekker brood, maar 
daar moet je wel oog voor ontwikkelen. In elke supermarkt 
een zelf te bedienen broodsnijmachine. Goede zuivel, zelfs 
naturel yoghurt in literpakken.

Philip Nienhuis
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Dus improviseren is troef. M’n ‘speciale competentie’ komt 
daar mooi van pas: geduld dus voor: prutsklusjes, schroefjes 
en moertjes op onbereikbare plaatsen, of op gevoel achter 
een paneel en om een paar hoeken heen, draadjes door 
een gaatje zien te wurmen. Al dat soort situaties schijnt 
vooral op boten voor te komen. De lezer begrijpt het al, ik 
heb me al redelijk uit kunnen leven.

Dan de trofee zelf. Nooit geweten dat zo’n ding met twee 
krokodillenklemmen, klemgewrichten en een loep ‘helpen-
de handjes’ heet. Zelf heb ik thuis ook zo’n ding dat nog 
uit een vluchtige zendamateurtijd eind jaren ’70 stamt en 
waarvan een van de klemmetjes al tijden wat rammelt; dus 
de trofee kwam goed van pas. En anders dan bij mijn eigen 
wrakke helpende handjes staan de PZV-helpende handjes 
op een nogal robuust substraat, dus de kans dat printpla-
ten, brillen, uurwerken of andere gevoelige micro-pruts-
dingen onverhoopt kapseizen op m’n werktafel is tot de 
volgende Ramsgate nihil…

Helpende handjes trofee

Terwijl ik nog steeds ergens iets denk als ‘hoe komt-ie erbij 
om ‘m aan mij te geven’ snap ik onderhand de motivatie wel: 
de laatste jaren heb ik vooral Jacqueline Flink en in (veel) 
mindere mate Ton zelf geholpen met klussen aan hun boot. 
Daar speelt natuurlijk gewoon een soort altruïsme mee - wij 
drieën zijn al heel lang bevriend en vrienden help je gewoon 
- maar ik vind het sowieso wel leuk om wat met m’n handen 
te doen. Bij het helpen klussen aan de Lutra heb ik weer be-
vestigd gekregen dat daar bij boten een schier oneindig scala 
aan mogelijkheden voor is; er zijn altijd veel zaken die handi-
ger/beter/solider/uitgebreider of desnoods ‘gewoon’ anders 
kunnen en/of moeten en er gaan continu dingen stuk.

Daarnaast is pakweg elk onderdeel of smeerseltje, zodra er 
het stempel ‘nautisch’ op staat, meteen drie keer zo duur als 
‘gewoon’ (vaak, of soms, met goede redenen) zodat je ook 
gauw geneigd bent om te zoeken naar goedkopere oplossin-
gen die dan -inderdaad- meer zelf doen impliceren. Bij een 2e 
of 3e of nog meerdere-handsboot krijg je vaak allerlei ad-hoc 
oplossingen van generaties vorige eigenaren meegeleverd. 

TIPS
Zeil er heen.
- De oversteek van enkele dagen: let op het window en maak er gebruik van! Ook   
 als in het begin of aan het eind van de oversteek een halve dag zwaar dreigt te   
 worden of als het je vakantie een paar dagen bekort. Ga.
- Maak lange dagtochten, dan heb je meer tijd op het land.
- Bereid je goed voor op de namen van de kustgebieden i.v.m. de weerberichten,   
 idem lokale marifoonkanalen (kaartje net vernieuwd ivm VDES)
- Installeer de Go-marina App. 
- Diesel is op veel plaatsen te koop.
- Tips van zeilvrienden welkom. 
Pilots en vaarinformatie: 
- Imray Pilot van Noorwegen
- Norwegian Cruising Guide, The Recreational Mariner’s Guide (zeer gedetailleerd,   
 5 delen)
- Kustwacht https://kart.kystverket.no
- Kartografische dienst https://kartverket.no  
- OpenCPN met oeSENC kaarten (via https://o-charts.org)

Een vast onderdeel van de Ramsgate is de uitreiking van de Helpende-Handjestrofee door de voorgaande ontvan-
ger. Tijdens de Ramsgate 2022 was die laatste Ton Buijs. In zijn uitreikingsspeech vermeed hij tot het laatst een 
naam voor zijn opvolger te noemen; maar hij keek steeds vaker mijn kant op waardoor ik geleidelijk nattigheid 
begon te voelen (‘neeee zeg, hij zal toch niet ….’). Maar verrek …
Een hele eer, hoor!
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De vette kop van dit artikel is een noodkreet van de voorzitter van het Watersportverbond en uitgesproken op het 
Waterplanten Congres in februari 2023. Maar ondertussen….
Medio augustus werd het eindelijk beter zeilweer. We besloten om nog een rondje IJsselmeer te doen met uitstapjes 
naar Texel en Hoorn. Lang niet geweest in Hoorn, want ligt in zo’n uithoek en dan dat fonteinkruid in de Hoornse 
Hop…

De stemming in Medemblik
We zeilden met onze Dartsailer 30 van Stavoren naar Texel 
en via Den Oever weer zuidwaarts naar Medemblik. Aardig 
weer, zeker na die natte, koude juli en begin augustus. Omdat 
we weer eens naar Hoorn wilden vroeg ik diverse schippers 
naar hun ervaringen met zeilen richting Hoorn. De eigenaar 
van een platbodem meldde “voor geen goud in de maanden 
juni, juli en augustus naar Hoorn te gaan”. Omdat hij dan altijd 
fonteinkruid onder zijn schip had. Daar schrok ik van want 
ik dacht dat platbodems daar nauwelijks last van hadden. De 
eigenaar van een ander jacht was wat milder: “uitkijken en 

de betonning volgen, dan moet het kunnen.” Er zijn twee ad-
vies routes, eentje van de G-ton rechtstreeks naar Hoorn, 
een ander dicht onder de kust langs, komend van Enkhuizen. 
De eerste is het officiële advies van het havenkantoor Hoorn 
(foto 1). De tweede van ‘horen zeggen’. En in 2024 komt er 
pas betonning…!
Ook milder was de schipper van een andere Dartsailer, die 
we op Texel tegen waren gekomen, met nota bene ligplaats 
Edam. “Ja, je moet een beetje uitkijken en de gemaaide geul 
aanhouden.”
Daarmee was mijn fonteinkruidfobie nog niet weg, immers ik 

Gevoel voor urgentie problemen 
met waterplanten ontbreekt
Zeilen in gebieden met waterplanten blijft hinderlijk en onveilig, ook na maaien
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Theo Bouwman

ben zelf 15 jaar geleden tussen Marken en Amsterdam in pro-
blemen geraakt. Windje 4/5 pal tegen, regen, begon te don-
keren. Dus haast en motoren. We voeren een flink eind van 
de gele boeienlijn, maar toch minderden we duidelijk vaart en 
nam de temperatuur van de motor toe. Door diverse keren 
achter- en vooruit te slaan raakten we wat fonteinkruid kwijt 
en na enkele herhalingen van deze procedure bereikten we 
Durgerdam. En daar zat me een berg fonteinkruid rond de 
schroef! Een magere troost is dat dit velen overkomt, niet al-
leen zeilers en motorboten, maar ook kanoërs en surfers. Het 
is niet alleen onplezierig maar bovenal onveilig en bij slecht 
weer gevaarlijk. In de Reddingboot, het blad van de KNRM, 
verschenen diverse artikelen over noodzakelijke reddingsac-
ties. Want vanaf windje 3Bft en hoger ligt je schip bepaald te 
steigeren als je het fonteinkruid uit je schroef wilt halen. En je 
boot heb je liever niet op je kop! 
Met de gepeilde stemming in Medemblik in ons achterhoofd 
zeilden we naar Enkhuizen.

Naar Hoorn met de…?
Gelukkig wordt er tegenwoordig gemaaid. En er is sinds vorig 
jaar een onvolprezen webapp Waterplanten.nu, die aangeeft 
waar hinderlijke waterplanten zijn (in gradaties) en waar en 
wanneer gemaaid is. Voor zowel het Markermeer, de Rand-
meren alsook het Oldambtmeer in Groningen. Gezien de 
dichtheid van de begroeiing op de app (foto 2), alsook het 
maaitijdstip besloot ik eerst maar eens van Enkhuizen naar 

Hoorn langs de kust te fietsen. Heen heerlijk windje mee, te-
rug windje 4 plus pal op de kop. Weinig schepen te zien, wel 
een fijn weerzien met Hoorn. Maar lopend langs de kade en 
aanlegsteigers bij het park lagen overal hoopjes fonteinkruid en 
tussen de schepen dreef het in het water (foto 3 en 4).
De volgende dag konden we met wind mee zeilend naar 
Hoorn, maar de dag er na zouden we moeten motoren tegen 
de wind in door het gemaaide fonteinkruidkanaal.
Uiteindelijk besloten we om met de trein naar Hoorn te gaan, 
prachtige stad en heerlijk genoten van de ambiance. Eindelijk 
weer eens.
Achteraf blijkt dat er inderdaad vanaf medio augustus nog een 
groeispurt van fonteinkruid is geweest (dat ook weer snel ver-
dween) en dat 2023 toch al een jaar was met veel plantengroei. 
De boeienlijn G-H, ten oosten waarvan men vrij kan varen, 
heeft men dan ook moeten opschuiven naar het oosten. Aldus 
de havenmeester van Hoorn die afgelopen jaar zelf nog in het 
fonteinkruid was gevaren toen hij de bocht naar de gemaaide 
geul naar Edam afsneed. Aftuigen werd er niet eenvoudiger op! 
Hij meldde ook dat binnenkort weer een vergadering is met 
alle betrokken organisaties over o.a. het maaibeleid. Volgens 
hem is het handvest over maaien niet meer bij de tijd. Zijn 
voorstel is om meerdere keren maaien mogelijk te maken en 
ook zodanig dat maaien geen zaaien is. Ook tornt hij aan de 
diepte van het maaien (moet veel dieper) en de begrenzing: zo-
veel mijl uit de kust laten begroeien en daarbuiten alles maaien.

Adviesroute varen naar Hoorn Waterplanten Hoornse hop (foto 2)

Fonteinkruid in de haven van Hoorn
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Fonteinkruid in Enkhuizen, Broekerhaven

Problemen voor de waterrecreatie
Mijn indruk is dat de waterplantengroei en met name de hin-
derlijke voor de recreatievaart zich in het Markermeer heeft 
uitgebreid. Dat is overigens ook de indruk van Chris de Graaff 
van Techmaps Remote Sensing, de man achter de webapp 
Waterplanten.nu, die dit proces al langer volgt dan de app 
bestaat (twee seizoenen). 
Tien, twintig jaar geleden liep de gele boeienlijn van Marken 
naar Amsterdam als een rechte streep. Maar daar kan je al 
jaren beter niet meer komen. Al meer dan tien jaar geleden 
zag ik zeilers (met als ligplaats Hoorn) eerst een heel stuk naar 
Lelystad varen alvorens noordwaarts te steken. Ook komend 
van Enkhuizen varen velen pas na de betonning langs de kust 
naar het zuiden, naar halverwege de lijn Lelystad-Amsterdam. 
Waterplanten schuiven steeds meer op naar het oosten. Bij 
Enkhuizen moet je ook niet te snel naar het zuiden gaan, want 
daar is tegenwoordig ook plantengroei (foto titel). Sommigen 
maken heden een tussenstop op de Markerwadden om drij-
vende velden fonteinkruid bij stevige wind uit het westen te 
vermijden. Ook de plantengroei ten oosten van de Marker-
wadden neemt toe. Op de Randmeren ben ik al jaren niet 
meer geweest. Ik voel weinig behoefte aan waterplantenka-
nalen zeilen!

De hinderlijke en onveilige plantengroei varieert jaarlijks en 
ook nog per maand, vooral in de maanden juni, juli en augus-
tus. Daarbuiten zijn er nauwelijks problemen, zo blijkt uit stills 
van de Hoornse Hop in Waterplanten.nu van na 24 augustus. 
Op 18 september is er niets meer te zien. Dat was vorig jaar 
op het IJmeer ook mijn ervaring. In juli kon je niet meer rond 
Pampus zeilen, medio augustus ging dat weer veel beter.

Wat te doen?
In het Manifest 2072 van de IJsselmeervereniging, 51 jaar gele-
den opgericht om inpoldering van de Markermeer te voorko-
men en het open water te behouden, staat de voorkeur ten 
aanzien van waterplanten beschreven. 
“Omarm het fonteinkruid zoals de aquatisch ecologen voor-
stellen en blijf maaien en afvoeren, vooral in vaarroutes voor 
de watersport. Geef de slecht bevaarbare gebieden goed aan.”
Wat dat betreft is er al decennia niets veranderd en kiest men 
met maaien voor een lapmiddel. Zeilen en waterplantenkana-
len zijn niet te verenigen. Al decennia geleden stelden ecolo-
gen en biologen dat de overlast van hinderlijke waterplanten 
zich vanzelf zou oplossen. Diverse soorten (doorgroeid) fon-
teinkruid zouden verdrongen worden door de kranswieren 
die dicht bij de bodem groeien. Dat blijkt tot heden groten-
deels onjuist te zijn. Volgens recent onderzoek is er geen spra-
ke van verdringing, eerder van symbiose. En per jaar verschilt 
de samenstelling (bedekkingspercentages van soorten) in het 
Markermeer. Het ene jaar veel doorgroeid fonteinkruid, het 
andere jaar heel veel sterkranswier, dan weer kransblad. Zie 
het onderzoek van ATKB, Hoofdrapportage water- en oever-
planten stagnante rijkswateren 2021, Markermeer en Rand-
meren.

Daarnaast zijn de gebieden met waterplanten enorm uitge-
breid, in oostwaartse richting in het Markermeer. Daarom 
is de oplossing van de havenmeester van Hoorn (meer keer 
maaien, dieper maaien en buiten een bepaalde kuststrook al-
les maaien) een minimaal begin. Uiteraard met de modernste 
maaimachines, waarvan er nu één is. Maar dan moet het met 
de grootste urgentie ter hand worden genomen. Een brede 
verdieping in betonde geulen voor de hoofdroutes van de re-
creatievaart is een tweede optie. Ook urgent.

Maar structureler is het openen van de Houtribdijk en meer 
toevoer van water uit de rivieren, om doorstroming van het 
Markermeer, IJmeer en Eemmeer te bevorderen. En daarvoor 
is harde actie nodig. Zoals bij de strijd tegen de inpoldering van 
de Markermeer. Zou de IJsselmeervereniging dat nog kunnen? 
Zo niet, dan wordt het op termijn meer en meer een moeras, 
tot groot genoegen van aquatisch ecologen. Het wordt tijd dat 
de watersportverenigingen zich gaan roeren!

*Zie het artikel van aquatisch ecoloog Mennobart van Eerden 
in het najaarsnummer van IJsselmeerberichten.

Dancing Queen klapt uit de school

Na het tanken en het onderdeks stuwen 
van de bagage, het voedsel en de drank 
werd op vrijdagavond conform het vaar-
plan voor een kort tochtje koers gezet 
naar den Oever voor een korte slaap-/
tij-stop. De sluis verwachtte ons kennelijk 
al want de lichten stonden toe om direct 
naar binnen te varen. Voor het ter kooi 
gaan werd nog wel even gekeken naar de 
trip van de volgende dag die in één ruk 
naar Ramsgate zou gaan. Het OFF Texel 
TSS werd nog opgemerkt met de vraag of 
je daar haaks moest oversteken, maar we 
zouden erlangs gaan dus haaks oversteken 
leek geen issue.

Echter, de volgende dag riep de onvolpre-
zen Nederlandse kustwacht ons op om te 
vertellen dat wij een overtreding hadden 
begaan door deels tegen de voorgeschre-
ven vaarrichting in te varen en dat de kust-
wacht niets anders kon doen dan de zaak 
over te dragen aan de maritieme politie 
die zich telefonisch bij de schipper zou 
melden. Ondertussen werd de trip voort-

gezet met als zeilvoering, de standaard 
high aspect en het eerste rif en dat vond 
ik (Dancing Queen) heerlijk en ik liet dat 
merken ook door regelmatig dik boven de 
10 knopen te varen.  De bemanning kreeg 
wat ze wilde: ‘speed and thrills’. Toen de 
wind later nog wat aanwakkerde en regel-
matig boven de 25 knopen kwam vond de 
schipper het tijd voor het zetten van het 
2e rif en dat is met meer en ruime wind 
nog best even een dingetje. Maar wat een 
competente crew had ik aan boord en al 
snel ging ik weer richting Ramsgate met 
nog steeds ruim 10 knopen op de klok.

Onderweg bij de Theemsmonding was 
een best wel groot containerschip bereid 
een paar graden voor mij op te sturen: 
‘You can maintain cours and speed’. Wat 
verderop dacht een vissersschip daar wat 
anders over maar met en kleine koerscor-
rectie ging ik rap richting Ramsgate. Tegen 
22.00 uur, na zo’n 17 uur varen, werd ik 
netjes aan de gastensteiger gelegd waar 
al heel wat PZV-ers aangekomen waren. 

Op de steiger stond de douane ons op 
te wachten voor controle van onze pas-
poorten. Nota bene mijn baas bleek zijn 
paspoort in de auto te Medemblik te heb-
ben laten liggen! Gelukkig was de douane 
ook innig tevreden met een wel aanwezig 
kopietje.

Op zondag was er de traditionele steiger-
borrel, waarna we maandagochtend met 
een stevig windje richting Queenborough 
vertrokken. Helaas liet de schoothoek 
van de high aspect ons in de steek maar 
dat werd wederom door adequaat optre-
den van de competente crew bliksemsnel 
opgelost waarbij de betrouwbare over-
heidsdienaar nog een balanceer act van 
het hoogste niveau liet zien door staande 
op de preekstoel de los geslagen high as-
pect op te binden. En dat met behoorlijke 
golven op de kop. De rest van de tocht 
moest ik noodgedwongen al motor-zei-
lend afleggen. Gelukkig was er nog een 
vrijwel identieke high aspect aan boord en 
in Queenborough werd aan de mooring 

Mijn baas had mij wederom ingeschreven voor de jaarlijkse Ramsgate-tocht van de PZV en ik was nieuwsgierig 
wie er nu weer als opstappers mee zouden gaan. Na wat heen en weer gebel bleek de definitieve bemanning 
te bestaan uit mijn baas (een rentenier), één van de dochters van de baas (zij doet iets bij een bank), een zeer 
betrouwbare overheidsdienaar en een praatgrage AOW’er.

Harm Uuldriks & 

Sander van Eijkern
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de noodzakelijke zeilwissel uitgevoerd. Ik kon de volgende 
dag weer met een volledig operationeel zeilplan de tocht 
naar Londen voortzetten.

Op de Thames werden verschillende PZV boten opgeroepen 
door de Engelse autoriteiten met de melding dat ze aan de 
verkeerde kant van de Thames en dus tegen de vaarrich-
ting in voeren en vriendelijk verzocht weer stuurboordwal 
te houden.

In Londen aangekomen bemerkte mijn schipper een gemis-
te telefoon oproep. Na het nummer teruggebeld te hebben 
bleek dit de Nederlandse maritieme politie te zijn en werd 
nogmaals gevraagd of we wel wisten wat we allemaal fout 
hadden gedaan en wat we hadden gedaan om een en ander 
te voorkomen. Nu is van bekennen nog nooit iemand vrijge-
sproken, maar in dit geval had ontkennen ook weinig zin en 
vertelde de schipper dat hij helemaal niet aan het roer had 
gestaan waarop de dienstdoende roerganger, de AOW’er, ter 
verantwoording werd geroepen en ook deze kon niet ont-
kennen dat het geconstateerde daadwerkelijk was geschied 
waarop de verbalisant meedeelde niet anders te kunnen dan 
een en ander aan de Officier van Justitie voor te leggen, die 
dan een besluit zou nemen met betrekking tot de schuld van 
de roerganger, want de roerganger was de daadwerkelijke 
overtreder.

Lang verhaal kort, bij mij aan boord doet inmiddels het vol-
gende verhaal de ronde:

Op 4 augustus jongstleden viel dan daadwerkelijk de straf-
beschikking op de deurmat. Het strafbare feit: tegengesteld 
varen in verkeersscheidingsstelsel OFF Texel, conform het 
wetsartikel: Internationale bepalingen ter voorkoming van 
aanvaringen op zee 1972, artikel 10ahf/onderdeel b sub i en 
dat tegen de afkoopsom van € 400,-- plus de noodzakelijke 
€ 9,-- administratiekosten. Gezien het feit dat de boete het 
bedrag van € 150,-- te boven gaat is er ook een aantekening 
op het strafregister van de overtreder. Nog even werd afge-
wacht of de Sunshine, die eenzelfde overtreding had begaan 
op vrijdagavond, ook op dezelfde wijze zou worden aange-
pakt. Helaas voor de Sunshine werd zij ook voor hetzelfde 
bedrag aangeslagen waarna werd besloten niet in verzet te 
gaan en de staatskas maar te spekken.

Een verder voortreffelijk georganiseerde Ramsgate-tocht 
pakte deze keer wat duurder uit dan voorzien. ‘Lessons 
learned’: de Nederlandse Kustwacht houdt je in de gaten 
maar waarschuwt niet dat je op het punt staat een overtre-
ding te begaan. Ze roept je pas op als de overtreding com-
pleet is. De Engelse autoriteiten daarentegen pakken een en 
ander veel vriendelijker en ook veiliger aan.

We hebben veel gezien en geleerd. 
Hoewel we beiden maar weinig aan 
het roer hebben gestaan. Niet actief 
meegedacht hebben met de tocht-
planning hebben we stiekem toch veel 
opgestoken van de reis. Zelf zeilen we 
nog niet zo lang dus het was dan ook 
prima om als opstappers aan boord 
van twee verschillende schippers te 
zijn en te ervaren hoe zij de tocht uit-
voeren. ‘Monkey see, monkey do… :)’. 

Het ‘s nachts op zee varen was met 
het goede zicht goed te doen. Leuk 
om lichten in de verte te zien en te 
bedenken wat deze betekenen. De 
drukte op de Noordzee van grote 
zeeschepen viel erg mee. 

Waar ik vooraf allerlei gedachten had 
over hoe om te gaan met de getijden 
bleek dit tijdens de reis allemaal veel 
relaxter te zijn. Gerrit van de Next 
wilde enkel bij het uitvaren via Den 
Oever naar buiten de stroom mee 
hebben. Voor de rest maakte het niet 
zoveel uit. Heerlijk zo’n relaxte ge-
dachtegang. 

Perfecte zeilen
voor een 

perfecte prijs

 06 5363 9119 www.supersailstore.nl

Ramsgate 2023: 
dat smaakt naar meer...
Als zeuntjes mochten Julia en ik - op twee verschillende boten - met de Ramsgatetocht van de PZV mee naar 
hartje London. Een geweldige ervaring die we niet hadden willen missen. 

Als verrassing voor mij werd ik (Ri-
chard) al snel nadat we de hoek bij 
Den Helder om waren zeeziek. Daar 
heb ik lang last van gehad. Met als ge-
volg dat ik zeker op de heenreis geen 
actieve deelname had aan de tocht. 
Het was vooral me overgeven aan de 
omstandigheden en rust pakken. Julia 
was wijs genoeg en had preventief een 
pleister geplakt. Dat heb ik dan ook 
voor de terugweg gedaan. 

De terugweg vanuit London, voor mij 
rechtstreeks naar Medemblik en voor 
Julia naar Hoorn, was lang. Zelf had 
ik voorafgaand aan de tocht te weinig 
gerust/geslapen waardoor ook de te-
rugweg zwaar viel. Ik had dan ook een 
paar dagen nodig om bij te komen.
Julia had op Lutra van Jacqueline moei-
te om wakker te blijven. Dat komt 
niet door de pleister, zij is gewoon een 
makkelijke slaapster….

Het vervolg
Na de Ramgsgate hebben we vier we-
ken vakantie genomen. Vanuit Andijk 
zijn we zijn we met onze eigen boot 

via het Noordzeekanaal naar IJmuiden 
gevaren en hebben vervolgens onze 
eerste tocht over de Noordzee met 
z’n tweeën naar hartje Rotterdam ge-
varen. Het was een mooie en leerza-
me tocht door het varen op zee, het 
marifoonverkeer bij de Maasmond en 
tijdens de tocht naar de Veerhaven in 
Rotterdam. 
Vanuit Rotterdam zijn we via de Oude 
Maas, Dortse Kil naar Willemstad ge-
varen. Daarna door naar Roompot en 
vervolgens buitenom naar Stellendam. 
Het volgende weekend zal de wind 
ons goed gezind zijn en zullen we 
weer richting het Noorden varen.

De ervaringen vanuit de Ramsgate 
hebben gemaakt dat we deze toch-
ten goed konden maken. Volgend jaar 
hopen we weer mee te gaan met de 
Ramsgate, maar dan met onze Gwen-
dolyn.

Sinds de afgelopen “Mens Over 
Boord” training ben ook ik lid 
van de club geworden. 
Ik ben Jacqueline Nusselder, 
partner (in crime) van Koen 
Lindner, die al enige jaren lid is.

Jaqueline Nusselder

Jaqueline Nusselder

Samen hebben we een Jeanneau Sun Odyssey 519 in Athene die 
door Navigare Yachting wordt verhuurd. Koen schreef onlangs 
een artikel in dit blad over onze fijne ervaringen hiermee. Door 
deze constructie kunnen we op veel plekken in de wereld zeilen. 
We zijn met name fan van Griekenland (voordat we deze boot 
hebben gekocht zeilden we er al zo’n 10 jaar), maar ook Zwe-

den heeft ons hart veroverd. Verder zeilde ik in Kroatië, 
Thailand, in het Caribisch gebied en onlangs met Max en 
Anet met de Scylla naar de Isles of Scilly.

De overeenkomst van de gebieden is dat het er vrijwel 
altijd warm weer is. Dat is eigenlijk ook de reden dat ik 
nog niet eerder lid ben geworden. Ik associeerde PZV 
met de Ramsgate. En de verhalen die ik daar over hoor-
de (kkkooud!) sluiten niet direct aan bij mijn beleving 
van een lekkere zeilvakantie. Tijdens de paar bijeenkom-
sten die ik al bijwoonde heb ik aardig wat clubgenoten 
leren kennen. Leuk. Ik kijk uit naar de gezellige PZV-ac-
tiviteiten en ieders waardevolle ervaringen en mooie 
reisverhalen.
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Mijn schip, de Flying Dutchess, ligt in Wolphaartsdijk, en de 
twee opstappers die met mij mee gaan kunnen gelukkig al don-
derdagavond aan boord komen. Dat geeft ons de gelegenheid 
om alvast kennis met elkaar te maken en de mogelijkheid om 
de volgende ochtend bijtijds te vertrekken. De bestemming 
voor vrijdag is Burghsluis en de verwachting qua weer is weinig 
wind en ook nog eens grotendeels tegen. Stroming helpt ook al 
niet echt mee, dus het vaarplan is bijtijds vertrekken zodat we 
nog een beetje kunnen profiteren van de stroming. Vertrektijd 
wordt gezet op 10.00 uur en zowaar, om 5 over 10 zijn we de 
haven uit.

Buiten de Zandkreeksluis (van het Veerse Meer naar de Oos-
terschelde) hijsen we de zeilen, een klein beetje wind is er wel. 
Maar als de snelheid terugzakt naar een halve knoop zetten we 
toch de motor maar erbij. Dat blijft helaas de rest van de dag 
ook nodig. Wel is het weer aangenaam en breekt de zon in de 
middag ook door. De gesprekken aan boord zijn fijn en inspire-
rend. We proberen op de AIS de andere boten te vinden, maar 
kennelijk willen de meeste vrouwen niet gevolgd worden? Rond 
15.00 uur varen we ter hoogte van de Plompe Toren bij Burgh-
sluis en nemen we contact op met de havenmeester. Vandaag 
de dag zijn fanatieke vrouwelijke zeilers toch geen bezienswaar-
digheid meer, maar als je met zoveel vrouwen eenmaal binnen-

Wat hebben 17 dames een goed weekend gehad! Na een aantal jaren is het vrouwenzeilweekend weer terug van weg-
geweest. We gingen van 1 t/m 3 september met 5 schepen en 17 vrouwen op pad in Zeeland.

Vrouwenzeilweekend 2023

loopt dan staat zelfs de vlotste havenmeester blijkbaar even 
te kijken. Hij geeft aan dat het eigenlijk niet mogelijk is dat we 
met 17 vrouwen in de haven komen, dit denkt hij niet aan te 
kunnen….  Nou doen wij daar niet moeilijk over en leveren 
hem vlot van repliek: ‘Hij hoeft niet alle 17 vrouwen tegelijk 
te nemen’.

We blijken de eersten te zijn in de haven en na ons druppelen 
de andere schepen ook 1 voor 1 binnen (Zuid West 7, Scylla, 
Hellen en Westervaart). Dat je niet van de honger om hoeft 
te komen als 17 vrouwen samen tapas maken en eten moge 
duidelijk zijn, we hebben een zeer gezellig tapas buffet, en ook 
de wijn smaakt best.

Zaterdag is onze bestemming Goes, maar helaas is de wind 
niet van plan veel te gaan blazen. Dat wordt dus wederom 
een dag motorzeilen. We bekijken de openingstijden van de 
brug in Goes nog maar eens en komen tot de ontdekking dat 
we om 15.00 uur of om 17.00 door de brug kunnen om in 
de stad af te meren. Ons restaurant is gereserveerd om 18.00 
uur, we besluiten daarom na onze bespreking vlot te vertrek-
ken (rond 11 uur) zodat we in elk geval op tijd zullen zijn. De 
bemanning van de Westervaart besluit om naar Sint Annaland 
te varen in plaats van naar Goes vanwege de tocht die zij (ook 

Marieke van Werkhoven

op de motor) zondag nog naar de thuishaven moeten maken. 
De bemanning zal (met de auto) om 18.00 aansluiten in het 
restaurant. Tegen een uur of 15.00 zijn we allemaal aardig in 
de buurt bij de sluis bij het Goese Sas. De Hellen is er eerst 
en zoekt via de marifoon contact met de anderen. Wat blijkt, 
er is een zwemwedstrijd in het kanaal naar Goes en de sluis 
is daarom tot 17.00 uur gestremd. Dat lijkt een tegenvaller, 
maar tot ons geluk trekt de wind aan en kunnen we nog een 
rondje extra zeilen tussen Wemeldinge en het Goese Sas. En 
daarna is de gezelligheid op een rij van 4-5 boten dik terwijl 
we wachten ook reuze plezierig.

Het restaurant wordt uitgesteld en uiteindelijk varen we in 
konvooi allemaal achter elkaar het kanaal door naar Goes. 
Volgende tegenvaller (wederom slechts schijnbaar) is dat we 
de brugopening van 18.00 uur niet kunnen halen. Gelukkig kan 
1 van de dames met haar charmes de havenmeester/brug-
wachter overhalen om speciaal voor ons om 18.30 uur een 
keer extra open te gaan (zeer ongebruikelijk, alleen de dame 
zelf weet wat het geheim hiervan is), zodat we uiteindelijk 

toch allemaal tegen acht uur samen bij De Brass aan tafel zit-
ten. Aanrader, het eten is echt bijzonder en lekker! Het blijft 
nog best lang onrustig rond de stadshaven van Goes, al zijn dat 
niet alleen onze eigen dames.

In de ochtend vertrekken de meesten met de eerste brug-
opening (kwart voor 9 klaarliggen voor de brug) omdat er 
nog een flink eind gevaren moet worden, helaas vanwege 
weinig wind ook voornamelijk op de motor. Alleen de Flying 
Dutchess blijft wat langer liggen en we krijgen nog een korte 
stadsrondleiding. Om 11 uur gaat ook dit schip door de stads-
brug op pad naar de thuishaven. Beide opstappers vertrekken 
in de loop van de middag vandaar naar verschillende windstre-
ken en hebben nog een reis te gaan.

Ik durf te stellen dat alle aanwezige dames het naar hun zin 
gehad hebben en ik zie dan ook al uit naar een herhaling (met 
bij voorkeur iets meer wind) volgend jaar! Sorry heren, jullie 
mogen niet mee!



PZV Zeezeilen 2 - 2023    3130    PZV Zeezeilen 2 - 2023

Ve
re

ni
gi

ng
sa

kt
iv

ite
it

In de vóór-Corona tijd, toen we jaarlijks nog gewoontegetrouw 
een (Eindejaars)wedstrijdje zeilden, is het enthousiasme voor 
deelname binnen de vereniging geleidelijk gegroeid. Zelfs onder 
diegenen die het zeilen zonder wedstrijdelement al een uitda-
ging op zichzelf vonden. Geleidelijk groeide binnen de vereniging 
het besef dat het af en toe zeilen van een wedstrijdje leidt tot 
verbetering van je zeilkwaliteiten. Dat niet in het minst, omdat 
je ‘de facto’ eigenlijk - naast dat je tegen je PZV-maten zeilt - 
ook tegen jezelf zeilt. Een beetje zoals golfers dat, al golfend, 
ook doen. Met als doel het verbeteren van de eigen ‘handicap‘. 
Hoe dat gaat vertellen we zo. Allereerst echter nog een kleine 
bespiegeling.

Onder zeil
Het is mooi weer. Een helderblauwe lucht, een zonnetje en wat 
witte wolkjes. Zeilend op ruim water ‘hebben we het rijk alleen’. 
Of toch niet? In de verte achter ons zien we een stip op de ho-
rizon. Nou die is zover weg, daar hebben we geen last van…….
Even later, nog eens om ons heen kijkend, zien we dat de stip 
achter ons een beetje groter geworden is, en een tijdje daarna 
nog weer groter. We worden wat onrustig. Dit zal toch niet 
waar zijn……..

Wie van ons kent de neiging niet om, als we al zeilende opge-
lopen worden, ‘alle zeilen bij te zetten’ Ineens is daar dan de 
uitdaging om het beste uit je schip te halen. Tegelijkertijd blijft 
het zeilen zelf daarbij nog steeds een genoegen. En bedoelde 
neiging is meestal des te groter naar mate de ‘oploper’ een 
schip betreft wat qua prestaties vergelijkbaar lijkt met het onze. 
Met andere woorden we worden door ‘oplopers’ automatisch 
een beetje uitgedaagd. En het toegeven aan uitdaging ontstaat 
veelal vanzelf. Zo wordt behalve wind en water, competitie dus 
ook een beetje deel van ons zeilplezier.

Wedstrijd varen
Wedstrijden worden vaak in klassen georganiseerd, hetzelfde 
type schepen, met exact dezelfde specificaties. Het verschil in 
de wedstrijd wordt gemaakt door de bemanning, of om bij de 
tijd te blijven de ‘bemensing’. Er is een aantal spelregels die je 
moet kennen. Ook zijn er wat ervaringshandigheidjes. Het is fijn 
als je daar weet van hebt. Maar voor het overige gaat het om 
de vraag hoe je het meeste uit je schip haalt. Dat vraagt kennis 
van en ervaring met dat schip, van het zeilen en van jouw zeilen, 
alsmede van hoe je daar onder verschillende omstandigheden 
het optimale uithaalt.

Het Eindejaarsweekend ligt al weer een aantal weken achter ons, en daarmee ook de Eindejaarswedstrijd. 
Deze keer was er wat weinig wind, wat het er niet makkelijker op maakte. Het was ook al weer een tijdje ge-
leden dat we in verenigingsverband zo’n wedstrijdje voeren. Daarmee was het voor sommigen onder ons ook 
een beetje onwennig.

Opgelopen: uitgedaagd?

Bij veel wedstrijden, en dat geldt ook voor de wedstrijden die 
in PZV-verband worden gevaren, is er echter geen sprake van 
een wedstrijd in klassen. In deze wedstrijden varen schepen 
met verschillende zeil-eigenschappen tegen elkaar, d.w.z. bij-
voorbeeld potentieel hele snelle zeilschepen tegen wat minder 
snelle. Dat lijkt niet eerlijk, want zo is er immers geen sprake 
van gelijke kansen. Maar daarom is daar ook wat op bedacht. 

De ‘handicap’ of wel SW-Rating
De SW-rating is een tijdscorrectie op de gezeilde tijd van een 
parcours. Die wordt zo nauwkeurig mogelijk, op basis van de 
belangrijkste snelheid bepalende parameters van het betref-
fende boottype, landelijk vastgesteld. De SW-rating getallen 
worden beheerd door het Watersportverbond, dat het be-
heer uitbesteed heeft aan Sailsupport, een commerciële or-
ganisatie.

Veel bij het watersportverbond aangesloten zeilverenigingen 
leveren jaarlijks de gegevens aan voor het corrigeren van de 
SW-lijst. Deze wordt jaarlijks bijgewerkt op basis van empiri-
sche gegevens van diverse wedstrijden. De gecorrigeerde tijd 
wordt gebruikt om de prestatie van verschillende zeilboten 
min of meer te vergelijken onder gelijke omstandigheden. Er 
worden uitsluitend Nederlandse wedstrijdresultaten gebruikt. 
Het SW systeem is dan ook alleen geldig binnen Nederland.

Binnen PZV
Binnen PZV hebben we een eigen lijst met handicapcijfers. 
Een boot die nog niet eerder aan een wedstrijd binnen de 
vereniging heeft meegedaan, krijgt het handicapcijfer als ver-
meld in de meest actuele landelijke SW-ratinglijst, eventueel 
gecorrigeerd voor afwijkingen t.o.v. het in de lijst opgenomen 
type (b.v. diepte van de kiel). Staat het type boot er niet bij, 
dan wijst de wedstrijdleiding een SW-rating toe. Boten die al 
eerder aan PZV-wedstrijden hebben meegedaan krijgen een 
aangepast cijfer, gebaseerd op de eerder behaalde resultaten.

Berekening wedstrijdresultaten
Het resultaat van elke deelnemer wordt bepaald door de ge-
zeilde tijd te vermenigvuldigen met 100 en vervolgens te de-
len door het PZV-cijfer als vermeld in de deelnemerslijst. Dat 
PZV-cijfer wordt aangepast met hantering van gezeilde tijden 
van voorgaande PZV-wedstrijden.
De procedure daarbij is als volgt: na de wedstrijd wordt de 
gemiddelde gecorrigeerde tijd berekend (met weglating van 

extreme resultaten). Daarna wordt voor ieder deelnemend 
schip het handicapcijfer berekend nodig om die gecorrigeerde 
gemiddelde tijd te varen. Die berekening is gebaseerd op de 
gezeilde tijd. Vervolgens wordt gekeken naar het verschil tus-
sen het nieuw berekende cijfer en het PZV-cijfer waarmee de 
uitslag berekend is. Het PZV-cijfer voor de betreffende boot 
wordt v.w.b. de volgende wedstrijd aangepast met een kwart 
van het berekende verschil.

Tegen jezelf zeilen
Hiervoor hadden we het over tegen jezelf zeilen. Daarbij is 
de SW-rating de ‘crux’. Heb je in de recente wedstrijd snel-
ler gevaren dan je SW-rating deed verwachten, dan wordt je 
SW-rating naar beneden bijgesteld. Heb je naar verhouding 
langzamer gevaren, dan gaat die naar boven. En onze natuurlij-
ke neiging is om het iedere keer beter te willen doen. Immers, 
als we ergens onderweg zijnde door een oploper worden uit-
gedaagd, willen we hem partij geven.

Bevorderen van de kunst van het (zee)zeilen
Als organisatiecomitétje terugkijkend op het recente Einde-
jaarsweekend bekroop ons al evaluerend het gevoel dat het 
houden van wat meer wedstrijdjes in de komende tijd, best 
goed zou kunnen zijn gelet op de bevordering van de zeilkunst. 
En dat laatste is nou net in het hart van de doelstelling van 
onze club.

Voorstel
Daarom bij deze het voorstel om de komende tijd, d.w.z. in 
ieder geval een paar jaar achter elkaar, de wedstrijdfrequen-
tie op te voeren van één naar twee keer per jaar. Bijvoor-
beeld door een keer een wedstrijdje in te lassen in een andere 
‘PZV-aktiviteit op het water’.  We zijn benieuwd naar wat 
jullie ervan vinden. Laat het ons weten. En als er voldoende 
belangstelling is maken we ons sterk om met jullie ‘de koe 
maar meteen bij de hoorns te vatten’ en tenminste in 2024 en 
2025 een zomerwedstrijdje in het programma op te nemen.

We zijn benieuwd.

Mariëtte Roozeveld 
van der Ven

Hans van ReenenWim Bruins
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Hoe pas ik een lithium accu in in mijn schip
Aan de keuze en installatie ging heel wat studie en planning 
vooraf. Je kunt zelf van losse onderdelen je accu en laadsys-
teem samenstellen, of je kunt gebruik maken van systemen 
van gerenommeerde leveranciers (zoals Victron of Master-
volt).

Ruwweg heb je de volgende mogelijkheden:
- Een drop-in accu die gewoon op de plaats komt van de 
12V accu
- Losse cellen met maatwerk laadsysteem
- Een accu met bijbehorend Battery Management Systeem 
(BMS) en laadsysteem
De keuze hiervoor is afhankelijk van de bestaande installatie 
aan boord, de beschikbare ruimte, de kosten, je vertrouwen 
in de leverancier en je eigen technische mogelijkheden. Het 
past niet in het bestek van dit artikel om hier verder op in 
te gaan.

Mijn keuze werd vooral bepaald door geringe aanpassing aan 
de bestaande installatie, inpassing in de bestaande ruimte en 
een leverancier waar ook in het buitenland ondersteuning 
van te verwachten is. Daarmee viel de uiteindelijke keuze 
voor een systeem van Victron met 330Ah LFP accu met 
ingebouwde balanceringsmodule en externe monitoring en 
besturing door Smart BMS 12/200.
Dat zijn heel wat technische termen en voor de belangstel-
lenden wordt dit in het kader  op de volgende pagina toe-
gelicht.

Een waarschuwende opmerking is nodig over de belasting 
van de alternator. In tegenstelling tot loodzuur accu’s “trek-
ken” lithium accu’s hoge stromen uit de alternator. De laadre-
geling moet dit begrenzen, anders zal de alternator door 
oververhitting sneuvelen. 

De praktijk
Van het begin af aan heeft de nieuwe accu goed gewerkt. Je 
hebt het idee dat je wat stroom betreft zorgeloos kan varen. 
Dit komt doordat met een uur motorren het gebruik van 
een dag wordt bijgeladen, terwijl de beschikbare capaciteit 
zeker genoeg is voor 4 etmalen. Uiteraard hangt dat af van 
je normale stroomverbruik, maar dat valt buiten het bestek 
van dit artikel.

Verder kan de accu makkelijk hoge stromen leveren. 160A 
is geen enkel probleem, zodat indien gewenst de ankerlier 
(of elektrische lieren) ook zonder draaiende motor kunnen 
werken.

Het eerste jaar was er nog een probleempje met de soft-
ware van het Batterij Management Systeem (BMS), daardoor 
moesten we zo nu en dan wat aandacht besteden aan de 
maximale lading en het balanceren van de accu. Dit is in het 
najaar verbeterd door Victron, en nu werkt het systeem na-
genoeg automatisch.
Net als bij een elektrische auto komt het de levensduur van 
de accu ten goede als hij normaal niet meer dan 80% wordt 
opgeladen. Dan mogen zeker 3000 cycli verwacht worden 
(met 100 cycli per jaar is dat 30 jaar; de accufabrikanten 
spreken inmiddels van het dubbele aantal cycli). Dit wordt 
bewaakt door de accumonitor, die we al aan boord hadden. 
Er is overigens geen bezwaar tegen om de accu tot 100% 
te laden als je een lange tocht zonder motor voorziet. En 
het wordt aanbevolen om eens per maand in ieder geval tot 
100% te laden omdat dan alle cellen weer precies gelijk ge-
vuld worden. Dit kan met de alternator of op de walstroom 
en is eigenlijk het enige punt van aandacht.

Slotopmerkingen
Om dit artikel toegankelijk te houden, is het beperkt tot de 
hoofdlijnen. De details zijn belangrijk en daarom is zorgvul-
dige planning vooraf van belang. Zoals gezegd zijn er andere 
mogelijkheden dan de door mij gekozen oplossing. Die heb-
ben ook hun voor en nadelen, dus denk daar goed over na. 
Barry Pollen is bezig zijn eigen set samen te stellen uit losse 
componenten en die kan net als ik vast ook meer vertellen 
over zijn plannen en ervaringen.

Voor en nadelen 
Lithium accu’s zijn compacter en lichter, hebben een grotere 
bruikbare capaciteit, laden sneller op, zijn onderhoudsvrij en 
gaan langer mee. Op dezelfde plaats meer dan twee keer zo-
veel bruikbare capaciteit en voor de rest van ons leven geen 
omkijken meer naar. Dat klinkt aantrekkelijk.
Maar er zijn ook nadelen: zonder speciale voorzieningen mo-
gen ze niet geladen worden bij vorst en de installatie en be-
veiliging moeten perfect geregeld worden. Daarnaast zijn ze 
een stuk duurder dan loodzuur accu’s.

Het financiële bezwaar is relatief. Als je rekent met 7 jaar 
levensduur van loodzuur accu’s terwijl lithium accu’s naar 
verwachting 30 jaar meegaan dan komen de kosten per jaar 
dicht bij elkaar te liggen. Bovendien dalen de prijzen van lithi-
um accu’s nog steeds en daarmee komen de kosten dicht in 
de buurt van gewone accu’s.

Op onze langere tochten was één van de beperkingen waar we rekening mee moesten houden de capaciteit van 
onze accu. Standaard zit op de Lyra een 225Ah loodzuur accu. Daar konden we, dankzij ons zuinige stroomver-
bruik, in de praktijk drie nachten mee vooruit. Dat beperkte onze keuzes en daarom wilden we meer. Omdat 
de vervanging van onze accu weer in zicht kwam gingen we nadenken over oplossingen. De gebruikelijke oplos-
sing is het bijplaatsen van meer loodzuur accu’s, maar daarvoor moesten we de bergplaats van één van onze 
vouwfietsen prijsgeven. Zo kwam het dat we naar lithium als alternatief gingen kijken en nu, na twee seizoenen 
gebruik, kunnen we onze ervaringen delen.

Ervaringen met Lithium accu
Philip Beekman

.Voordelen lithium accu:
• 330Ah lithium accu op de plek van 225 Ah 
loodzuur accu
• Effectieve capaciteit 260Ah i.p.v. 115 Ah 
(en ook 33kg i.p.v. 55kg)
• (Veel) hogere laadsnelheid (als de dynamo 
dat kan leveren)
• Gaat langer mee (> 2000 cycli)
• Onderhoudsvrij

Nadelen lithium accu:
• Opladen bij vorst is accu-moord
• Moet beter beveiligd worden: temperatuur, 
overladen, (te ver) ontladen 
• Kosten
De installatie moet zorgvuldig gepland wor-
den. i.h.b. de bescherming van de alternator 
tegen overbelasting en piekspanning
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Enige technische informatie 

LFP (Lithium Ferro Phosfaat/Fosfaat). Deze variant van 
lithium accu’s zal bij kortsluiting niet tot zelfontbranding 
leiden en heeft een lagere spanning dan andere lithium ac-
cu’s. Een LFP accu bestaat uit 4 cellen, die ieder ca. 3,3 Volt 
leveren.

Ontladen
Voordeel van Lithium (LFP) is dat de spanning bij ontladen 
tussen 10% en 85% lading nagenoeg constant is (13,2 tot 
13,4 V).  Ze kunnen een hoge ontlaadstroom leveren. De 
levensduur wordt niet beperkt als de stroom onder de helft 
van de nominale accucapaciteit wordt gehouden.

Laden
Bij opladen tot 100% maximaal 3,65 Volt per cel. Bij over-
laden wordt de overtollige energie omgezet in warmte en 
dat moet dus voorkomen worden. Vol opladen kan, maar 
het is beter dit te vermijden, tenzij noodzakelijk voor een 
lange tocht.

Temperatuur
Bij lage temperaturen (onder 0°C, maar zekerheidshalve 
onder 5°C) kan niet geladen worden. Om dit toch mogelijk 
te maken worden soms verwarmingselementen tussen de 
cellen toegepast. De accu kan ontladen worden bij tempe-
raturen tussen -20°C en +55°C

Compressie
De cellen van de accu moeten strak tegen elkaar geperst 
worden om veroudering van de cellen te voorkomen.

Balanceren
Het op gelijke vulling en spanning brengen van de cellen. 
Daarvoor is een schakeling nodig die bij de cellen wordt 
geplaatst. Die schakeling wordt aan het eind van de op-
laadfase actief. Loodzuur accu’s moeten ook gebalanceerd 
worden, maar dit gebeurt vanzelf bij het opladen en vraagt 
geen extra schakeling.

DC-DC omvormer. Een omvormer die gelijkspanning  
omzet van een hogere of lagere spanning naar de gewenste 
spanning. Wordt vaak aanbevolen om deze tussen de al-
ternator en de accu te plaatsen. Heeft meestal een verlies 
van ca. 4%.
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Dit stuk kreeg ik al in september van Moniek ter 
aanvulling. Het leek haar leerzaam voor de club 
om dit te delen. Dat dit haar laatste bijdrage zou 
worden aan ons blad verandert dat niet.

Peter Plantinga
Zwarte rook of roet uit de uitlaat van een dieselmotor 
ontstaat door onvolledige verbranding van de diesel. 
Dit kan veroorzaakt worden door te weinig lucht of te 
veel brandstof. 
Onze scheepsmotoren zijn meestal nog zonder turbo 
en uitlaatgasrecirculatie. Te weinig lucht kan dan al-
leen maar ontstaan door verstopping ergens in het in-
laatsysteem, onderdruk in de motorruimte of lekkende 
kleppen. 
Te veel brandstof kan ontstaan door een defecte ver-
stuiver. 
Bij continue zware belasting kan de rook wel iets toe-
nemen maar dat mag niet leiden tot continue roet-
wolken. Wel kan na snelle belasting toename er een 
roetpluim ontstaan.   
Bij een nieuwe motor zijn vooral inbouwfouten of over-
matige inloopslijtage de eerst te controleren punten. 
Dat bij de Zuid West 7 de v-snaar te slap stond kan 
zowel een inbouwfout als op inloopslijtage duiden. Aan 
te raden is de V-snaarspanning na vervanging een paar 
keer te controleren en zonodig te spannen. Dat is ze-
ker nodig wanneer de V-snaar tegen andere motoron-
derdelen aankomt tijdens het draaien.

Zwarte rook 
uit de uitlaat

Alles leek in orde met de boot, maar tijdens de Ramsgatetocht 
– in het traject van Queenborough naar Londen – voeren we 
op de motor; met 2000 toeren liepen we aardig mee in de 
grote groep PZV-boten. We moesten ook wel een beetje ‘gas-
geven’, omdat ik de wekker op mijn gsm had ingesteld (jawel 
– Engelse tijd…).
Ter hoogte van Canvey Island werden we aangeroepen door 
Harry Olie, die constateerde dat de boot roet uitstootte. Daar-
op onmiddellijk het toerental teruggebracht tot 1500, waarna 
het ‘roetten’ ophield. We zijn rustig verder gevaren tot Londen 
– er viel niet zoveel te zeilen….
Tsja, en dan: nieuwe motor geplaatst in 2019… wat een ellende 
toch, die motoren…
Een snelle consultatie binnen de vloot leidde tot de volgende 
mogelijk probleemlijst:
1. Luchtfilterfilter verstopt (leek bij controle goed aan te zuigen)
2. Te weinig ontluchting/beluchting motorruimte (nooit eerder 
een probleem geweest)
3. Te weinig klepspeling door inslijten van de kleppen (zouden 
opnieuw gesteld moeten worden na 400 draaiuren – we heb-
ben er max een 100-tal opzitten).
4. Vervuilde verstuivers – vaak bij oudere motoren.
5. Overbelasting door te weinig smering van de schroefas of 
een te grote schroef (vernieuwd bij het plaatsen van de nieuwe 
motor)
6. Overbelasting door aangroei aan de boot of iets in de schroef.
Voor alle zekerheid het motorluik opengelegd voor beluchting 
tijdens de thuisreis. En dus mijn duikcapaciteiten in Sint An-
naland getest en het water in om de controleren of er iets 
in de schroef zit. Dat was gelukkig niet het geval en ook geen 
aangroei aan de boot. Kleppen: overleg met werf gaf aan dat 
dit inderdaad nog niet aan de orde kan zijn. Vervuilde verstui-
vers en te weinig smering schroefas zou gecontroleerd moeten 
worden.
Vervolgens de werf bezocht: de boot met een half-hijs het wa-
ter uit voor een extra controle van schroef en boot. Gelukkig 
bleek ik niet voor niets in het water te zijn gedoken en klopte 
‘mijn analyse’.
Wel bleek bij controle het luchtfilter dusdanig te zijn verstopt, 
dat daar het probleem zat.. Het luchtfilter werd vervangen en 
bleek de oplossing. Toch zat het de monteurs van de werf niet 
lekker. Waar komt dat roet vandaan; ze zochten verder en 
vonden daarop een V-snaar die niet goed was afgesteld; dan 
beweegt de snaar en geeft enorm veel stof. Ook het luchtfilter 
vervangen!
Als extra service werd de boot nog van zijn ‘roetsnor’ ontdaan 
en konden wij het zeilseizoen roetvrij vervolgen.

Tijdens het PZV-inslingerweekend hebben we de Zuid 
West 7 naar de thuishaven gevaren. Helaas konden we 
niet meedoen, maar we hebben toch een beetje ‘ingeslin-
gerd’ zullen we maar zeggen.
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Batterij Management Systeem (BMS). Dit zorgt ervoor 
dat de accu niet te ver geladen of ontladen wordt, dat niet 
geladen wordt bij vorst en dat de accu niet oververhit wordt.
De speciale uitvoering die ik heb gekozen begrenst verder 
nog de laadstroom zodat de alternator niet wordt overbe-
last. Het verlies van deze schakeling is ca. 2%. Hierbij is 
geen DC-DC omvormer nodig.

Alternator. Levert stroom als de motor draait. Op de al-
ternator zit een regelaar die de stroom aanpast aan het 
momentane voltage van de accu. Door de iets andere laad-
karakteristiek van de LFP accu t.o.v. de loodzuur accu zal de 
alternator langdurig een hoge stroom leveren met als risico 
dat de alternator oververhit raakt. Mogelijkheden om dit te 
beperken zijn de DC-DC omvormer, een stroom begrenzer 
in het BMS of een aangepaste regelaar op de alternator.
Verder moet het vermogen van de alternator voldoende zijn 
om de accu met de gewenste snelheid te laden. Op motoren 
van VolvoPenta wordt al jaren een alternator met een maxi-
male stroom van 115A toegepast en dat is ruim voldoende 
(ik heb de laadstroom vooralsnog via het BMS beperkt tot 
60A en daarmee de laadsnelheid).

Walstroomlader. Hoewel lithium accu’s minder kieskeu-
rig zijn dan die van loodzuur, is het niet vanzelfsprekend 
dat de walstroomlader ook geschikt is voor Lithium. Bij mijn 
Mastervoltlader is middels een computerinterface de karak-
teristiek aan te passen en dus kon ik die blijven gebruiken.

Spanningspiek. Als bij hoge stroom het laden plotseling 
onderbroken wordt, kan een hoge piekspanning de alter-
nator beschadigen. De loodzuur startaccu vangt deze piek 
op. Sommige BMS-en en DC-DC omvormers hebben een 
soft-cutoff functie.

Accumonitor. Meet de in- en uitgaande stroom van de 
accu en houdt nauwkeurig de ladingstoestand bij. Kan ge-
bruikt worden om de lading van de accu te begrenzen tot 
bijv. 80%

Peter PlantingaMoniek Mol
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lijn met fender of een kant en klare sling met boei uit en 
vaar in cirkels rond je drenkeling. De MOB coördinaten op 
je plotter kunnen helpen. De lijn snoert in en mogelijk pakt 
de drenkeling de lijn of boei op, die dan strakker gaat staan.

Hoe haal je iemand aan boord
Dit is het tweede lastige punt.
Allereerst spring nooit zelf in het water om te helpen, want 
door koud water word je vanzelf ook drenkeling.
Boten met een klep achterop, zwemplateau of open achter-
kant zijn in het voordeel. Haal de drenkeling via die verlaagde 
kant aan boord.

Moeilijker wordt het als je rondom alleen maar een gang-
boord hebt. In onze praktijkoefening hebben we diverse ta-
kels, stroppen en slingen aan grootval, spival, grootschoot en 
giek uitgeprobeerd. De conclusie was, als de drenkeling niet 
meer mee kan werken, dan wordt het wel heel erg lastig, 
zo niet onmogelijk om iemand op deze manier aan boord 
te krijgen.

Specifiek hiervoor is een Reddingsnet een uitkomst. De 
KNRM maakt er ook gebruik van. De ene rand zit aan de 
bootrand vast. Het losse eind hangt dan naar beneden tegen 

de zijkant/achterkant van de boot. Dan haal je het net onder 
de drenkeling door. Slachtoffer ligt dan in het net. Vervolgens 
haal je het losse eind van het net op, met of zonder hulplij-
nen. Je drenkeling komt zo uit het water. Bij deze methode 
moet de zeereling wel even weg zijn. Lukt het niet dan is het 
wachten op de KNRM.

Met een aantal opgeblazen reddingsvesten en een nat over-
levingspak, werd ons geploeter aan het eind van de dag af-
gesloten met onze eigen traditionele Stoere Verhalen Barbe-
cue. Op zondag gingen we toch enigszins wijzer weer naar 
onze thuishavens. Heel veel dank zijn we verschuldigd aan 
de KNRM van Marken, voor hun belangenloze en gastvrije 
ontvangst.

Lieren kan ook
De PZV was niet de enige zeilvereniging, die op MOB-les 
ging. De Toerzeilers deden het eerder in Enkhuizen. Dus 
toen ik toch al in Enkhuizen afgemeerd lag, kreeg ik van de 
KNRM te horen dat een stevige lange stok met een kleine 
haak en een oog mogelijk uitkomst biedt. Je haakt de haak 
aan het zwemvest van de drenkeling. Via de grootval en ho-
pelijk een elektrische lier hijs je de drenkeling uit het water 
en zelfs over de reling heen.

We worden hartelijk welkom geheten in hun KNRM-station 
Marken. De KNRM start met een presentatie en onmiddellijk 
begint er een discussie over de term ‘Man’ over Boord. In de 
huidige tijdgeest is die term achterhaald en dus wordt het 
uiteindelijk maar Mens Over Boord (toch nog de afkorting 
MOB).

Tijdens de presentatie en discussie wordt het duidelijk dat 
er bij een MOB twee acties het meest lastig zijn. Ten eerste: 
Hoe vind je de drenkeling terug, vooral bij golven, deining, 
donker en stroming. En ten tweede: Hoe haal/hijs je een 
(bewusteloze) drenkeling aan boord. Je zal net zien dat de 
zwaarste opvarende overboord gaat.

De praktijkmiddag blijft buiten beperkt tot het veilig binnen-
halen van een drenkeling, want voor het terugvinden van 
de drenkeling op zo’n mooie junidag is het te makkelijk. Er 
wordt een zeilschip met hoog gangboord afgemeerd, en hier-
op moeten we op alle geopperde manieren een drenkeling 
aan boord zien te krijgen. 

Wat hebben we geleerd
Voorzorg
Rust de boot goed uit om een MOB te voorkomen (steunen, 
grepen, life(loop)lijnen), plus voor een succesvolle reddingac-

tie, met een aantal extra hulpmiddelen om een drenkeling 
terug te vinden en weer aan boord te krijgen. Hulpmiddelen 
zijn bijvoorbeeld een opblaasbare of statische Joon, boei met 
reddingslicht, rookpot, sling.
Draag een goed (regelmatig getest/gekeurd) reddingsvest. Er 
bestaan zelfs zelfkerende reddingsvesten!
Draag en gebruik een lifelijn aan je zwemvest en zorg dat je 
steeds gezekerd bent aan de boot.

De MOB reddingsactie
Druk direct de MOB knop van je plotter in. Je hebt dan in 
ieder geval een startlocatie. Gooi direct een van je MOB 
hulpmiddelen uit. Laat iemand de drenkeling continue in de 
gaten houden als je met meerdere bent. En vergeet niet om 
direct hulp (KNRM) in te roepen. Dat kan via kanaal 16. De 
kustwacht verbindt je door.
Er zijn meerdere manoeuvre om terug te varen naar de dren-
keling. De meesten van ons hebben die geoefend op een zeil-
school. Echter bij koud water telt iedere minuut en maak er 
dan geen lange manoeuvre van. In principe: Start de motor, 
haal de fok weg, zet de grootschoot strak of haal hem ook 
weg als je dat snel kan en vaar terug naar je drenkeling. Bij de 
drenkeling zet je de schroef uit zijn werk.
Ben je de drenkeling enigszins kwijt, gooi dan een flinke lange 

Het is een warm en zonnig weekend in juni en de PZV is met een aantal boten afgemeerd in Marken voor een 
Man Over Boord instructie. We hebben afgesproken met de Markense afdeling van de KNRM, waar we vorig jaar 
al hebben kennis gemaakt bij het overhandigen van de door de PZV gedoneerde overlevingspakken.  

Mens over boord-weekend met de KNRM Marken
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kaanse team op het achterste bakboordgedeelte. Dit is een 
klassieke voorrangssituatie, Guyot environnement – Team 
Europe had 11th Hour Racing moeten vermijden.
Naar aanleiding van de botsing dient 11th Hour Racing een 
verzoek tot genoegdoening in bij de internationale jury van 
World Sailing. Beide teams verklaren zich terug te trekken 
uit deze laatste etappe van Den Haag naar Genua. 11th 
Hour Racing krijgt vier punten van de jury toegekend en 
met een totaal van 37 punten staat het team vervolgens op 
de eerste plaats in het klassement en wint met drie punten 
voorsprong op zijn concurrent Team Holcim – PRB. Team 
Malizia met schipper Boris Herrmann eindigt als derde in 
de wereldrace.

Terugblik - Een nieuw wereldrecord - marginaal verschil
Vergeleken met vorige races deden nu 28% vrouwen mee bij 
de bemanningen, het hoogste aantal ooit.
Etappe 3 had alles: grote downwind racen in torenhoge zee-
en en stormkracht winden, en lange periodes van atypische 
rust voor de Zuidelijke Oceaan - zelfs in de zomer - en op-
merkelijk close racing. Hoe dichtbij? Tijdens het passeren van 
de meest afgelegen plek in de oceanen van de wereld bij Point 
Nemo, waren alle vier de boten binnen handbereik van elkaar.
Er werd een serieus record geboekt, het IMOCA 24-uurs 
afstandsrecord werd verpulverd, het ging van 539 mijl naar 
595 mijl, met dank aan Kevin Escoffier en zijn bemanning op 
de onder Zwitserse vlag varende Team Holcim-PRB.

Maar wie had kunnen vermoeden dat dit een paar maanden 
later wederom zou worden verpletterd. Gemiddeld 26,71 
knoop varen gedurende 24 uur, dat heeft team Malizia in The 
Ocean Race gedaan. Die enorme snelheid heeft het team za-
terdag 27 mei 2023 het nieuwe monohull record opgeleverd, 
in de etappe van Newport (USA) naar Aarhus Denemar-
ken. Het gebeurde nog geen dag nadat het Zwitsers/Franse 
Team Holcim-PRB het vorige record verbrak. Malizia zeilde 
nèt even sneller en wist in 24 uur 414 meter (!) meer af te 
leggen dan de Fransen. Een marginaal verschil, maar genoeg 
voor het nieuwe record.

641.13 zeemijl in 24 uur
De Duitse Malizia-schipper Boris Herrmann vertelt: 
‘We hadden uitzonderlijke condities, met een vlakke zee en 
een stabiele wind uit de juiste richting en hoek voor langere 
tijd. Geen zeilwissels, al hebben we een rif gezet en er ook 
weer uitgehaald. Toen waren we voor enige tijd wat langza-
mer. Soms, met kortere golven, gingen we ook minder snel, 
zo’n 18 knopen. We zaten dan een beetje vast. Maar meestal 
ging de boot perfect door het water en vlogen we met 27 
tot 34 knopen. Het voelde echt ontspannen. Het voelde niet 
als pushen en we hebben niet gedacht dat we de boot kapot 
zouden maken, dus we waren meestal vrij ontspannen. Behal-
ve natuurlijk de laatste drie uur. We waren opgewonden dat 
we misschien het record zouden verbreken.‘

De enerverende Ocean Race is afgesloten, team 11th Hour Racing heeft gewonnen (later meer hierover). Voor ve-
len was dit het kennismaken met IMOCA’s (International Monohull Open Class Association) en Foil zeilen en het 
begin van het afscheid van ‘old school’ wedstrijdzeilen waar je nog aan een roer staat. De IMOCA’s kunnen alleen 
door een computer worden bestuurd.
De race was gelukkig zonder dodelijke ongelukken, dit keer. Mijn voorspellingen van zinkende IMOCA’s zijn ge-
lukkig niet uitgekomen. Een compliment aan de schippers en bemanningen. Wel zijn er enige masten gesneuveld, 
naast andere misère op de schepen.

The Ocean Race 2023
  super spannend
 eindigt aan de groene tafel
   plus een wereldrecord
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De wedstrijd
Voor het eerst in de 50-jarige geschiedenis van de World 
Race (voorheen Whitbread Round The World Race/ Volvo 
Ocean Race) staat een Amerikaans team op het podium.
Het is door een beslissing aan de ‘groene tafel’ na een ver-
woestende crash, dat het Amerikaanse team 11th Hour Ra-
cing The Ocean Race 2023 wint.

Wat een ramp kort na de start van de zevende etappe van 
The Ocean Race in Den Haag! Guyot environnement – Team 
Europe ziet het leidende team 11th Hour Racing over het 
hoofd op de cross en ramt met de boegspriet het Ameri-

Eigen indrukken
In Scheveningen ben ik gaan kijken op de dag van de Inport 
Race. Je kon de schepen van dichtbij bekijken. De ontspan-
ning/rust bij de bemanning voor het begin van de race was 
voor mij het meest opvallende. Of er niks op het spel staat. 
Volkomen ingespeelde teams die precies weten wat elk be-
manningslid moet doen. Geen zenuwachtig nogmaals bekij-
ken van de baan en de weersomstandigheden en stromingen 
voor de kust van Scheveningen. Het huiswerk is al heel goed 
gedaan en ze weten wat er komen gaat. De Inport Races zijn 
eigenlijk een crime voor de IMOCA’s. Ze zijn ontworpen om 
over de oceanen te racen maar niet om op een wedstrijd-
baan een paar korte rondjes te draaien.
Ook bij terugkomst in de haven is heel snel het schip weer 
helemaal aan kant gemaakt door de bemanning en de onder-
steunende mensen aan de wal. Lekker op je crocs rondlopen 
als winnende schipper. Verbazingwekkend genoeg is er be-
manning die op blote voeten op het schip loopt.

Guyot environnement – Team Europe ramt 11th Hour Racing. De 
botsing veroorzaakt grote schade aan de romp van het leidende 
team van 11th Hour Racing. 
Foto: Sailing Energy/The Ocean Race

Het 11th Hour Racing team, hier aan de start van de vierde etappe 
van Itajai, heeft The Ocean Race gewonnen. 
Foto: Sailing Energy/The Ocean Race 

De vloot van The Ocean Race op Ocean Live Park in Den Haag. 
Foto: Sailing Energy/The Ocean Race

Erik van Genuchten 
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Toekomst
Voor de toekomst wordt verwacht dat 
de IMOCA-racejachten zullen worden 
aangepast voor de volgende race en 
vooral dat de indeling van het dek en 
de cockpit benedendeks verder zullen 
worden verbeterd op het gebied van er-
gonomie om de fysieke belasting van de 
zeilers te minimaliseren.
De vijftiende Ocean Race vindt over 
drie jaar plaats, 2026-27. Volgens de hui-
dige plannen zullen IMOCA-racejachten 
weer worden ingezet. Organisatoren en 
zeilers hopen na deze spannende race, 
waarin de jachten ontworpen voor de 
Vendée Globe Race ook hun kwalitei-
ten in de offshore en zuidelijke oceaan  
met bemanning hebben laten zien, dat 
er twee keer zoveel boten zullen starten 
als dit jaar.

Hoe The Ocean Race 2022-23 actie-
voerde om de zeeën te beschermen
De Ocean Race 2022-23 bevatte het 
meest ambitieuze duurzaamheidspro-
gramma in de 50-jarige geschiedenis 
van de race. Inclusief initiatieven die pri-
meurs waren in de evenementenindus-
trie en de sportwereld: van inspannin-
gen om het wereldwijde oceaanbeleid te 
beïnvloeden tot baanbrekende manieren 
om plastic ter plaatse te verminderen.
Het stimuleren van steun voor de er-
kenning van de rechten van de oceaan 

was een centraal thema van de zeilrace 
rond de wereld. Via The Ocean Race 
Summits kwamen beleidsmakers, we-
tenschappers, bedrijfsleiders, atleten, 
jongeren en oceaanadvocaten bijeen om 
oplossingen te bevorderen om de zeeën 
te beschermen. 

Het duurzaamheidsprogramma Racing 
with Purpose, dat werd opgezet in sa-
menwerking met team van 11th Hour 
Racing, bevatte ook het meest uitgebrei-
de wetenschappelijke initiatief dat door 
een sportevenement is gecreëerd. De 
vloot - misschien wel de snelste ‘onder-
zoeksschepen’ ter wereld - verzamelde 
meer dan vier miljoen metingen tijdens 
de zes maanden durende race, veel uit 
afgelegen delen van de planeet waarvan 
gegevens ontbraken. Deze informatie zal 
worden meegenomen in belangrijke rap-
porten over de oceaan en het klimaat. 
Vijftien verschillende soorten gegevens 
werden vastgelegd, waaronder de tem-
peratuur van het zeeoppervlak, opge-
loste koolstofdioxide en micro-plastics, 
samen met verschillende nieuwe vari-
abelen, zoals zuurstofniveaus en spo-
renelementen. Veertien autonome drijf-
boeien werden ingezet op het Zuidelijk 
halfrond. 
Dertien wetenschappelijke organisaties 
over de hele wereld analyseren de ge-
gevens, die worden ingevoerd in cruciale 

rapporten die kritische beslissingen over 
het wereldwijde milieubeleid informeren. 
En er is een nieuw wetenschappelijk plat-
form voor het verkennen van de gelan-
ceerde gegevens: theoceanracescience.
com

Er was een aanzienlijke focus op het 
verminderen van de uitstoot van broei-
kasgassen, wat resulteerde in een ver-
mindering van meer dan 75% in verge-
lijking met de vorige editie, waardoor 
het evenement volgens de organisatie 
klimaatpositief werd. Zeilteams, gast-
steden, partners en leveranciers werden 
ook betrokken en ondersteund om hun 
broeikasgassen te verminderen.

Via het Racing with Purpose-programma 
heeft The Ocean Race een blauwdruk 
gemaakt voor hoe wereldwijde evene-
menten, hun platform kunnen gebruiken 
om een positieve impact en erfenis ach-
ter te laten.

Meer weten?
Op Eurosport Discovery + is een drie-
delige documentaire over de race. ‘A 
Voyage of Discovery: The Ocean Race’, 
geproduceerd door Warner Bros. Dis-
covery (WBD).
Veel informatie en prachtige video’s met 
drone beelden van racende IMOCA’s 
kun je ook vinden op ‘theoceanrace.com’
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idee achter de Parasailor is juist dat je van dat gedoe op het 
voordek met de spi-boom verlost bent. Zo’n spi-boom is 
op een 48-voeter ook best een gevaarte.
Wat viel ons na het hijsen onmiddellijk op? Het zeil vult 
zich veel rustiger en beheerster dan een spinnaker of ge-
nnaker die zich toch vaak met een klap vullen. Ook als de 
Parasailor invalt, doordat je te hoog vaart of niet op tijd 
de schoot aanhaalt, dan valt de Parasailor heel rustig in en 
vult het zeil zich na de koerscorrectie of het aanhalen van 
de schoot weer heel rustig. Het is allemaal wat minder 
zenuwachtig dan bij een standaard spinnaker of gennaker.
Anders gezegd: de Parasailor vaart heel vergevingsgezind 
en leent zich dan ook goed voor het varen op de stuur-
automaat. Bij een kleine bemanning die ook wel eens een 
kopje thee of koffie wil drinken of naar het toilet wil, is dat 
beslist een voordeel. Wat ook opvalt is dat bij heel diepe 
koersen (ofwel voor de wind) het schip veel stabieler ligt, 

De Parasailor
een gevleugeld alternatief voor een klassieke spinnaker?

We hadden mooi zonnig weer met 8 tot 12 knopen wind uit 
het zuidwesten op een vrijwel vlak IJsselmeer. Weer eens wat 
anders dan de regen en wind van de maand juli.
Willem had net voor vertrek nog even een doos tompou-
cen gescoord bij de bakker in de hoofdstraat van Medemblik 
(nee, die adverteert nog niet in ons clubblad), maar de lezer 
is waarschijnlijk meer geïnteresseerd in het varen met de Pa-
rasailor. De tompoucen smaakten overigens voortreffelijk.
De Parasailor wordt gehesen in een zogenaamde Easysnuffer 
met aan de onderzijde een harde ovalen trechtervormige po-
lyester ‘mond’. De snuffer heeft een duidelijke loef en lij mar-
kering in groen en rood, die verdraaiingen onmiddellijk her-
kenbaar maakt en het juist aanslaan van de loef en lij schoten 
vergemakkelijkt. De Parasailor wordt gevaren met vier lijnen 
(en uiteraard een spival om te hijsen): twee schoten en een 
stuur- en bakboord tack-lijn. De tack-lijnen lopen via blokken 
op de boegspriet. Met deze vier lijnen wordt de Parasailor in 
bedwang gehouden. Een spi-boom is niet nodig. Sterker: de 

Maandag 14 augustus jl. scheepten Garbrand Bakker, Floris Boele, Willem Triki en ikzelf als schipper te Medem-
blik in op de Dancing Queen – een one-off van 48 voet gebouwd door Jachtbouw Vels in Medemblik en getekend 
door Peter Bosgraaf – voor een testvaart met een New Generation Parasailor op het IJsselmeer.

Aan boord was ook Bojan Michiels van Kessenich van Bomarine, de importeur van de Parasailor voor de Benelux 
en adverteerder in ons clubblad. Bojan had een New Generation Parasailor van 152 m2 geleend van de Duitse fa-
brikant ISTEC. Perfect voor een test, maar op de Dancing Queen past ook een 20 tot 30 vierkante meter grotere 
Parasailor. Gerrit Zuurbier was zo vriendelijk om met de Next – een Xp-38 – uit te varen om foto’s te maken.

Sander van Eijkern
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Veel PZV-zeilers hebben de behoefte zich qua snelheid te meten aan schepen in de buurt. Voor mij is het inge-
wikkeld om je te willen meten met totaal andere boten, de onderlinge verschillen zijn op vele facetten te groot. 
Deze zomer hadden mijn dochter en ik een wedstrijd op het Gardameer, het Europees Kampioenschap van de Int 
FJ klasse. In deze klasse zeil ik al decennialang. Ik zal in dit stukje trachten duidelijk te maken dat wedstrijdzeilen 
stikvermoeiend is. En dat goed ‘gereedschap’, een beetje voorbereiding en focus superbelangrijk zijn om vooraan 
mee te varen. 

In het begin van de zomer kwam in het nieuws dat het Garda-
meer als gevolg van de aanhoudende droogte bijna leeg was. 
In het echt bleek het waterniveau normaal. Het Gardameer is 
een 50 km lang smal meer in het noorden van Italië, noord/
zuid georiënteerd. In het zuiden is het meer breder en loopt 
het door tot bijna in de Povlakte, in het noorden begint het 
hooggebergte. Het meer is tot 350 m diep.

Het ‘gereedschap’, de boot heb ik zelf ontworpen en gebouwd, 
binnen de marges van de klassevoorschriften. Het is een van 
de snelste boten in het veld. Dat is meermaals aangetoond. 
De meeste zeilers hebben voor dit evenement nieuwe zeilen 
aangeschaft. Het achterlijk van een nieuw zeil is niet gerekt en 
daardoor strakker en beter. Volgens mij is het belangrijker de 
zeilen goed te kennen. De spinnaker heb ik zelf gemaakt, die 
is aan vervanging toe. Het grootzeil is oud, uit 2017. Ik heb 
het verbouwd, zodat het minder welving in de top heeft. De 
fok is goed.

Ter voorbereiding heb ik in de literatuur en op het internet 
naar het gedrag van de wind op het meer gezocht. De winden 
op de noordelijke meren van Italië houden zich niet aan de 

Zeilwedstrijd op Gardameer

weermodellen zoals van WRF en UKV (Met-Office). Het 
model ICON 2.2 van de Duitse meteorologische dienst 
met daarin opgenomen een module van de Zwitserse Me-
teorologische dienst (COSMO) blijkt de lokale effecten 
van de bergen, dalen, wateroppervlakte en de nabijgelegen 
Povlakte het best te voorspellen. Het geeft een redelijke 
voorspelling een dag vooruit. Als zeezeiler heb je niets aan 
deze informatie, behalve dat het relevant is te weten welk 
weermodel je gebruikt op de locatie waar jij je bevindt.

Wedstrijdvoorbereiding

minder rolt dan bij een spinnaker. Er is meer rust aan boord 
doordat je beide tack-lijnen kunt doorzetten en de Parasailor 
de vorm krijgt van een heel groot paasei dat stabiel voor de 
boot ‘vliegt’.
Alhoewel de Parasailor daar niet echt voor bedoeld is kun je 
ook tot zo’n 70 graden aan de schijnbare wind het zeil gewoon 
laten staan. De snelheid is dan uiteraard minder dan bij een 
conventionele zeilvoering, maar als je even moet uitwijken of 
om een andere reden een stukje moet opsteken (even de ship-
ping lane netjes haaks oversteken of iets dergelijks) is dit toch 
echt wel handig. We hebben het niet echt getest maar onze in-
druk was beslist dat de velocity-made-good met een Parasailor 
op een voordewindse koers het afkruisen onder gennaker ver-
slaat. Het grote verschil met een spinnaker: een veel stabieler 
zeilend schip en een veel eenvoudiger handling.
Natuurlijk stelt een Nederlander zo’n vraag niet, maar wat kost 
dat nou? Voor 35-voeter ga je richting de vijfduizend euro en 
voor een 48-voeter passeer je de tienduizend euro. Het is dus 
niet goedkoop, maar de vleugel in het zeil die voor alle rust aan 
boord zorgt is bewerkelijk om te maken.
Wat doet die vleugel nu?  Allereerst zorgt de vleugel ervoor 
dat het zeil stabieler staat dan een spinnaker of gennaker. Het 
is een soort van windgevulde zeillat die ervoor zorgt dat het 
zeil langer z’n vorm houdt. Verder buigt de vleugel de wind zo 

af dat er meer opwaartse druk op de boeg van de boot 
wordt uitgeoefend. Daarmee ligt de boot stabieler op zijn 
roer en in het water.

En tenslotte, vangt de Parasailor vlagen op: overdruk kan 
het zeil makkelijker door de opening verlaten. De rust aan 
boord wordt verder vergroot doordat de Parasailor meest-
al zonder grootzeil wordt gevaren. Je hoeft dus niet voort-
durend alert te zijn op een klapgijp of je zorgen te maken 
over het schavielen van het grootzeil tegen de zalingen. 
Over gijpen gesproken: de Parasailor gijpt echt heel gemak-
kelijk. Als je bijvoorbeeld de Parasailor over stuurboord 
hebt staan dan is het een kwestie van de bakboord tack-lijn 
alvast aantrekken en tijdens de manoeuvre de stuurboord 
schoot en tack-lijn vieren en uiteraard de bakboord schoot 
aantrekken. Lastig op papier duidelijk te maken dat het veel 
rustiger en makkelijker gaat dan gijpen met een gennaker, 
maar een kind kan de spreekwoordelijke was doen.
Of een Parasailor een spinnaker vervangt of een mooie 
aanvulling is op de zeilgarderobe moet een ieder zelf be-
oordelen. Maar een Parasailor heeft onmiskenbaar unieke 
en zeer positieve eigenschappen. Wat dat mag kosten is 
wederom een individuele afweging. Wij hadden een hele 
leuke dag en bedanken Bojan voor de demonstratie.

Martijn Aarts
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noorden en ‘s middags uit het zuiden. In de Povlakte ten 
zuiden van het Gardameer blijft de warmte ‘s nachts han-
gen. Deze stijgt op nadat de zon ‘s ochtends opkomt en de 
ruimte wordt opgevuld met koude lucht uit de bergen in het 
noorden. In de loop van de dag ontstaat in de bergen steeds 
meer thermiek waardoor ook lucht aangezogen wordt. Dit 
‘concurrerende’ systeem veroorzaakt de zuidelijke stroming.
Daarnaast hebben de ‘grote’ weersystemen invloed op deze 
processen. Het langdurige hoog boven de Middellandse Zee 
in juni en juli heeft het lokale weer behoorlijk ‘van slag ge-
bracht’ begreep ik van lokale zeilers. Maar de wind blijft heen 
en weer gaan van noord via niets naar zuid en weer terug.

Op het Gardameer is de zuidelijke wind behoorlijke gelijk-
matig qua richting, wel is er een verloop over de breedte van 
het meer, veroorzaakt door landtongen en door de krom-
ming van het meer. Hierdoor is de wind aan de westoever 
altijd harder.
Uitgaande van deze stabiele zuidenwind in de middag con-
cludeer ik dat de strategie moet zijn; na de start over stuur-
boord varen naar de westoever waar de meeste wind is, 
en waar de wind ruimt, om daarna over bakboord naar de 
bovenboei te varen. In de ochtendwind is het zaak rekening 
te houden met windshifts waarop gezeild kan worden.
Deze strategie heb ik de meeste wedstrijden gevolgd. De 
startlijn lag behoorlijk scheef waardoor de pin eind (bak-
boordzijde van de lijn) gunstig was. Dus nam ik mijn verlies, 
startte bij het startschip, waardoor er snel ruimte was om 
overstag te gaan naar stuurboord met vrije wind. Bijkomend 
voordeel was dat het bij het startschip niet druk was, waar-
door er mooi op tijd, en met snelheid gestart kon worden.

Van zeilen is de eerste helft van dit jaar niet veel terecht 
gekomen, wat dat betreft was de voorbereiding slecht. 
We waren 5 dagen voor het evenement aanwezig op de 
locatie. Onze dochter Anna had 3 dagen ‘internationale 
training voor de jeugd’. Deze training deed ze samen met 
een Nederlands vriendinnetje in onze boot. En ik, vanaf 
de camping iets hoger op de berg, kijken naar het water. 
Kijken hoe de wind zich gedraagt, waar de eerste vlagen 
optreden, hoe ze zich verplaatsen, waar de wind het hardst 
waait en hoe de wind weer afneemt. Mij is opgevallen dat 
op een bepaalde plek de wijze van toenemen en afnemen 
van wind bij weinig wind vaak hetzelfde is als bij veel wind.

Een bijzonder aspect van een serieus kampioenschap is de 
officiële meting van boten. Vaak is dit een spannend on-
derdeel. Ik vermijd die spanning door te zorgen dat mijn 
spullen kloppen, mijn romp op gewicht is. Mijn zeilen zijn 
al vaak gemeten.

Mentaal gaat de voorbereiding door. De te volgen strate-
gie is eenvoudig; elke wedstrijd zal ik proberen te zien als 
los element. Een belangrijk aspect is je focus niet te laten 
beïnvloeden. Dit geldt zowel voor externe invloeden zo-
als het weer, andere boten, de slaap, de relatie etc., maar 
ook voor interne afleiding zoals bijvoorbeeld de spanning 
vanwege verwachting en of prestaties. Het is een kwestie 
van inprenten en vasthouden. Ditmaal was centraal thema 
‘samen genieten en plezier maken’. De nadruk was expres 
niet op presteren gelegd. Het presteren kwam op de twee-
de plaats.

Het windsysteem boven het Gardameer is redelijk eenvou-
dig. De wind waait door het lange dal ‘s ochtends uit het 

verandering van lichaamshouding (pompen en dergelijke). 
Het is uitsluitend toegestaan om met bewegen van lichaam 
haaks op de vaarrichting de bewegingen van de boot com-
penseren. De beruchte ‘regel 42’ uit het RRS is ingewikkeld. 
Tijdens een wedstrijd komt er vaak een motorboot met een 
jurylid achter ons varen. Uiteindelijk bepaalt dit jurylid of de 
bewegingen geoorloofd zijn of niet. Een fluitje betekent straf-
rondjes draaien. En zo is ook wedstrijdzeilen een jurysport. 
Het zo bij elke golf 5 cm winnen is fysiek zwaar.

Adequate adaptatie aan veranderende omstandigheden
Tijdens enkele wedstrijdjes veranderde de windsnelheid be-
hoorlijk. De trim tijdig aanpassen aan de nieuwe omstandig-
heden is essentieel. Maar elke wijziging, elk trekken aan een 
touwtje, gaat ten koste van de focus en dus centimeters. Ook 
hier is het zaak niet te vroeg of te vaak aan touwtjes te trek-
ken.
We passen het vaakst de welving en de twist van de zeilen 
aan. Hiernaast kan de mast naar voren, en naar achteren, 
maar ook stijf of juist slap getrimd worden. Hierdoor kan de 
boot ontzettend veel configuraties hebben. Roerdruk, positie 
van de bemanning en het gedrag bij vlagen en golven zijn 
leidend voor de te maken keuze. De complexiteit van het 
‘systeem’ is zo groot dat we ook wel spreken van het ‘op 
gevoel handelen’, ofwel ‘ik doe ook maar wat’.

Ik had het hierboven over centimeters winst of verlies. Na 
ongeveer 10 minuten zeilen bepaalt minder dan 1/4 boot-
lengte wie er als eerste de bovenboei rond. Het gaat dus 
echt om centimeters. Bij het boeironden krijg je gratis bijna je 
bootlengte voorsprong.

Bij een boei neem ik vaak mijn verlies. Ik laat liever boten 
voorgaan dan dat ik in een kluwen boten beland. Hierdoor 
houd ik vrije keuze. Het is zaak om goed te kunnen remmen. 
Hoe dit op een jacht mogelijk is weet ik niet. Die ‘kluwen bo-
ten’ bij de boei geeft ook afleiding. Zeilers gaan schreeuwen 
bij een boei. Enkele malen zag ik mijn dochter kijken naar wat 
er aan de hand was. Steeds heb ik aangegeven dat daar een 
andere wedstrijd gevaren wordt. Dat onze wedstrijd bestaat 
uit onze boot en hiermee zo snel mogelijk bij het volgende 
merkteken aankomen. Ik moet bekennen dat het geschreeuw 
altijd achter ons plaatsvond. Vooraan in het veld varend heb 
je hier minder ‘last van’.

En nu het succes. Nee, toch niet. Tot aan de laatste wedstrijd 
stonden we 2e in het klassement. Om toch als 4e te eindi-
gen. De oorzaak zat niet in fouten in de laatste wedstrijd of 
spanning, ‘omdat er veel op het spel stond’. Ergens in de serie 
van 10 wedstrijden hebben we 1 boot te veel voorgelaten, zo 
eenvoudig is het. Een fout te veel gemaakt.
We hebben lekker gevaren, goed gepresteerd met 2 maal een 
1e plek, een 2e, een 3e en een 4e plaats in een veld van 45 
boten. Tja, wedstrijdzeilen is stikvermoeiend, gewoon hard 
varen is net zo leuk. En die zee, met al zijn aspecten, die trekt.

Moraal van dit verhaal. Wedstrijdzeilen is echt een materiaal-
sport, een snelle boot is sneller dan een langzame boot. Een 
goede voorbereiding en strategieontwikkeling is belangrijk als 
je wilt winnen. Uiteindelijk gaat het om focus en centimeters.
Toerzeilen, relaxed van A naar B, is meer ontspannend! Maar 
uiteindelijk, genieten, plezier maken, daar gaat het om.

Stroming op Gardameer!
De eerste dagen van het evenement was er stroming van 
bijna 1,5 kn. in noordelijke richting.
De dag ervoor had het lang en hard uit het noorden gewaaid. 
De stroming leek over de hele breedte van het water aan-
wezig. De aanwezigheid van stroming wordt in de meeste 
bronnen niet genoemd. De oorzaak is mij niet bekend.
Deze nieuwe informatie moet razendsnel worden opgeslagen 
in ‘het systeem’ en bij elk volgend besluit meegenomen. Als 
zeezeilers kennen we allemaal het varen op stroom, maar de 
meeste zeilers hier waren er niet op voorbereid. Dit heeft de 
eerste dagen veel teams plaatsen gekost.

Winnen, of vooraan meevaren is een kwestie van de minste 
fouten maken. Dit klinkt en is eenvoudig. Alleen soms weet 
je niet dat je fouten maakt, dat het sneller kan, en dan wordt 
het iets complexer. Het eerste kruisrak is het meest bepalend 
voor het klassement. Hieronder zal ik enkele aspecten van dit 
eerste kruisrak bespreken.

Vrije wind is superbelangrijk. Andere boten zitten altijd in de 
weg. Snel na de start vrijvaren dus. Zelfs als ze de wind niet 
verstoren dan zijn andere boten nog een afleiding! Je gaat 
je richten op die andere boot en vergeet de focus op het 
sturen. We voeren bijvoorbeeld bij een wedstrijd na de start 
wel 6 minuten vlak boven een andere boot, net erachter, het 
waren goede jonge zeilers. De afstand varieerde tussen de 4 
en 5 meter, afhankelijk van wederzijdse stuurfouten (concen-
tratie!). Ik wilde niet overstag, ik had fysiek geen last van de 
andere boot en moest hem dus negeren. Toen de bemanning 
in de andere boot ging beoordelen of de bovenboei al over-
varen zou worden, werd de afstand zomaar 8 meter! Uitein-
delijke kwamen wij als 1e en zij als 4e bij de bovenboei aan. 
Focus komt met de leeftijd.
Elke (overstag)manoeuvre kost tijd. Mijn strategie is, mini-
maliseer het aantal manoeuvres en concentreer op het snel 
zeilen.

Focus
De focus ligt bij een aan-de-windse koers op vlak varen, hoog 
sturen en accelereren. Binnen de ‘focus’ is de wereld heel 
eenvoudig. Er is in mijn hoofd dan niets relevant behalve het 
sturen en het evenwicht in de boot. Elke afleiding kost centi-
meters. Ik kan rustig keihard en mooi en goed een bovenboei 
overvaren! Mijn bemanning, Anna, moet dus zoeken naar de 
bovenboei, en mij tijdig waarschuwen. Zo waarschuwt ze me 
ook voor andere boten.
In de FJ staat goed zeilen gelijk aan ‘vlak varen’, zeilen zonder 
helling. Door de rompvorm wordt de boot bij een kleine hel-
lingshoek al snel naar lei verplaatst. Het is meer comfortabel 
en natuurlijk om met een invalshoek van 5 graden te varen. Je 
bent dus continue ‘tegen je natuur in’ de boot aan het zeilen.

Soms voeren we onder omstandigheden met weinig wind en 
golven. Alle boten varen ongeveer op dezelfde rompsnelheid. 
Je kunt soms 5 centimeter winnen door op een golf hard in 
de hangbanden te gaan hangen om de boot weer recht te 
zetten. Elke golf remt je af, waardoor de invalshoek van de 
luchtstroming en de dwarskracht groter worden. Hierdoor 
gaat de boot iets meer hellen. Dit kun je met hard in de hang-
banden hangen compenseren. Bij elke golf extra gaan hangen 
is kritisch want we mogen de boot niet voortbewegen door 

ChatGPT
Voor ik het vergeet, ik heb ook nog aan ChatGPT gevraagd hoe ik een zeilwedstrijd op het Gardameer kan winnen. Het 
antwoord is fascinerend:
‘1) ken het gebied en de omstandigheden, 2) versterk je vaardigheden en zeiltechniek, 3) train ter plaatse, 4) werk samen 
met een team, communiceer effectief, 5) analyseer de concurrente en de tactiek en techniek van eerdere winnaars, 6) blijf 
gefocust en gemotiveerd.
Onthoud dat zeilen ook gaat om plezier hebben en genieten van de ervaring!’
De suggesties zijn allemaal adequaat en correct. Vooral de laatste tip is frappant, bijna menselijk!

N#ED 1470 als eerste om de bovenboei
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Bemanning gezocht

O
pr

oe
p

Wie heeft interesse?

We, de vaste bemanning, mijzelf en mijn vrouw Diana, zijn op 
zoek naar 2 tot 3 opstappers, minimaal 1 persoon per traject, 
en dan met name voor de trajecten Bahama’s – Bermuda en 
Barmuda-Amazoren. Liefst iemand met ervaring om mij als 
co-schipper te vervangen. Niet gevoelig voor zeeziekte, in goe-
de (mentale en fysieke) gezondheid, gevaccineerd, niet-rokend 
en vooral met een positieve en actieve instelling. Uiteraard vra-
gen we een bijdrage in de scheepskas en draag je je eigen privé 
uitgaven en reiskosten van en naar huis.

Op de redactie ontvingen we onderstaand bericht van Wil Zengers, die met zijn Theodorus de Carieb rondvaart. 
Natuurlijk plaatsen we zijn oproep graag door!
Je kunt voor verdere informatie contact opnemen met de redactie of rechtstreeks met Wil en Diana Zengers (zie 
ledenlijst

ALV

Ik ben vorig jaar in Guadeloupe gaan duiken in het Cousteau 
onderwaterpark aan de westzijde van Guadeloupe. Er stond 
een bronzen standbeeld van Jack Cousteau op 8 meter diep-
te. Met zijn rechterhand gaf het standbeeld een OK-teken. 
Pas waren we er weer. Vandalen hadden zijn rechterarm eraf 
gezaagd. Jammer nu geen rechterarm en OK-teken meer.

Maar dat terzijde. Ik zoek bemanning in de periode mei t/m 
aug. 2024 voor verschillende trajecten. We vertrekken in fe-
bruari / maart vanaf Curacao. Eerst via Puerto Rico / Domi-
nicaanse republiek richting de Bahama’s. 
Dan de oversteek van de Bahama’s naar Bermuda. Dat is on-
geveer 8 dagen varen. Vervolgens van Bermuda naar de Azo-
ren, het eiland Pico, een overtocht van minimaal 12 dagen. 
Tenslotte van de Azoren naar Palma de Grand Canaria. 5 
dagen of meer varen. Als het mogelijk is via Madeira. Met 
misschien als eindpunt Marokko?
De grote oversteek willen we in juni / juli doen in verband 
met het verwachte weer op de Noord-Atlantische oceaan.

De Theodorus is een 14 m kottergetuigd schip, volledig uitge-
rust met 3 riffen in grootzeil, rolgenua en rol kotterfok. Met 
een 650 l tank voor onze 87 pk diesel, 550 l drinkwater, 2 
hutten voor 4 personen en navigatieapparatuur zoals inreach 
voor het ontvangen van weerberichten. Er zijn 2 duikflessen 
aan boord en een duikcompressor. Voor een uitgebreide om-
schrijving van de Theodorus, zie ‘Een boot voor het leven’, 
Zeezeilen 2022-1 (op de PZV website – archief zeezeilen).

Wil Zengers en Diana Jiskoot

De start was om 10 uur gepland, waarbij 
vanuit vier verschillende locaties gestart 
kon worden. Onze startlijn bevond zich bij 
Sint Annaland en met 16 tot 20 knopen 
westenwind begonnen we aan onze ‘boei-
enreeks’. Onze door Willem uitgedachte 
tactiek was, om vanuit Sint Annaland met 
de stroom mee richting Zeelandbrug te 
varen, wind op kop, om vervolgens van-
uit de Keeten A boei op een paar lange 
halfwindse rakken voor de Zeelandbrug 
langs, mijlen te maken. Verder afzakken 
richting Yerseke zou ons te ver uit de rich-
ting brengen aangezien we ook nog terug 
moesten varen naar de finish bij Sint An-
naland. Dit leek met wind en stroom te-
gen geen succesformule.

Trimmend en sturend genoten we van het 
zonnetje, al hielden we het niet de hele 
dag droog. Tijdens een bui met maximaal 
23 knopen wind tikte de Hellen met haar 
nieuwe tuig de 7 knopen aan. Tot mijn ver-

bazing waren wij de enigen van de PZV 
die deelnamen, terwijl bij vorige edities de 
immer fanatieke PZV met 5 tot 6 sche-
pen van de partij was. Na ongeveer acht 
uur varen, finishtijd 17:47 en 42 mijl op de 
teller liepen we bij Sint Annaland naar bin-
nen. Voldaan gingen we langszij bij andere 
deelnemers, waarna Annemieke gestrest 
het wedstrijdformulier invulde dat tijdig 
ingeleverd moest worden bij de organisa-
tie. Na het eten in de tent en de prijs-
uitreiking gingen we met stille trom naar 
de boot. Toen miste ik wel het gezelschap 
van de PZV-vloot om de avond gezellig af 
te sluiten.

Aan de 2023 editie van de ‘8 uren Oos-
terschelde’ hebben in de toerklasse 22 
schepen meegedaan waarvan er 20 zijn 
gefinisht. De Hellen eindigde in de mid-
denmoot, wat gezien de tegenstanders en 
strenge handicap (.96) een uitslag is om 
trots op te zijn. Maar het was vooral gezel-

lig en het voldane gevoel achteraf is voor 
mij een reden om bij de volgende editie 
weer mee te doen en dan met meer PZV 
schepen aan de start te verschijnen… olé.

Met kippenboutjes en Cola Zero van boei naar boei 
 
Tijdens een zomertochtje met de Hellen werd ik door Willem en Annemieke uitgenodigd om samen met hen en 
Bart Triki deel te nemen aan de ‘8 uren van de Oosterschelde’, half september. Hier hoefde ik niet lang over na 
te denken en ik begon strategieën uit te denken om zoveel mogelijk mijlen te maken langs de opgegeven rakken.
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OPROEP: 
PZV, doe weer mee met de 8 uren Oosterschelde

Geert van der Putten



het klapperen van het grootzeil toch iets vooruit. Als ik na 
een uur eindelijk ietsje druk heb in mijn zeilen, dan is het 
de verkeerde kant uit. Dus afvallen en weer stilvallen en 
weer schommelen en opnieuw druk zoeken. Frustrerend. 
Het wordt echter erger als ik mijn lamp in het grootzeil 
schijn. Daar zit onderin, vlak bij de mast een enorme 
scheur, veroorzaakt door het klapperen. Ik maak Klaas-
Jan wakker en we zetten meteen een rif, waardoor de 
scheur op de giek komt te zitten en daardoor niet groter 
kan worden. Uiteindelijk komt er weer druk en varen 
we weer. De spi wordt gezet en weldra gaan we met 8 
knopen en soms meer, weer de goede kant op. Ik zie een 
vinvis langskomen. Tijdens zijn wacht ziet Klaas-Jan zelfs 
een potvis en een maanvis van een paar meter. We zien 
minstens 200 dolfijnen naast en voor de boot springen. 
Echte flying dolphins. 

Man over boord?
Ik ben van wacht, beneden in de kajuit en hoor Klaas-Jan 
gillen: ‘Oscar!!’ Ik spurt naar buiten, maar zie hem niet in 
de kajuit. Ik kijk naar voren, maar daar is hij ook niet... Mijn 
hart slaat meteen 180 slagen per minuut. Hij is overboord 
gevallen, denk ik. Ik spurt naar achter om spullen achteruit 
te gooien. De stuurautomaat eraf en afvallen, zoals ik de 
MOB manoeuvre heb geleerd.
‘Oscar, ik ben hier’, wordt er geschreeuwd. ‘Waar dan?’ 
vraag ik, terwijl ik besef dat Klaas-Jan niet in het water ligt. 
‘Ik zit in de bakskist. Die is dichtgevallen en in het slot’. Ik 
moet lachen van opluchting. ‘Oh Klaas-Jan, ik dacht dat je 
overboord lag. Ik ben me te pleuris geschrokken.’
Klaas-Jan had in de bakskist naar de stuurautomaat 
gekeken, omdat er wat kraakte. Die was gelukkig in orde, 
maar we hebben nogmaals afgesproken dat we elkaar 
informeren over elke klus! Vaak doen we het dan samen. 

Racen met vrienden
Aan het eind van de eerste leg, al kruisend op weg naar 
de Azoren, maken we een tactische fout waardoor we 
aan de zuidkant van São Miguel te dicht onder de kust 
komen. In twee minuten zakt de wind van 14 knopen naar 
2 knopen en daarna naar 0. We liggen weer helemaal stil, 
drie uur lang maar liefst. Geen enkele vooruitgang terwijl 
aan de andere kant van het eiland een hele vloot naar 
binnen racet, zoals we op onze app kunnen zien nu we 
eindelijk weer telefoonbereik hebben. Volgens ons zijn het 
weer-genieën, geholpen door routeringsprogramma’s… 
Na 192,5 uur racen eindigen we achterin de middenmoot. 
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Oscar mocht als co-schipper meedoen aan de AZAB 2023 op de Inspirit, de Dehler 39 van Klaas-Jan Kroon. Het 
volledige verslag is te lezen op onze website www.pzv-zeezeilen.nl. In dit nummer van Zeezeilen een selectie hier-
uit.

De Azores and Back Yacht Race
De Azores and Back race (AZAB) is een categorie 1 Ocean regatta over 2,400 NM vanuit Falmouth naar Ponta Delgada op 
São Miguel. Na een tussenstop van een paar dagen volgt leg 2, terug van de Azoren naar Falmouth. Het evenement wordt 
sinds 1975 georganiseerd door de Royal Cornwall Yacht Club en vindt iedere 4 jaar plaats.
Traditioneel is de AZAB race voor solo en duo zeilers, maar dit jaar was er ook beperkt plaats voor ‘volledig’ bemande jach-
ten (max 4 pers.). Echter, alleen de solo en duo inschrijvingen dingen mee naar de trofeeën die in de 5 wedstrijd categorieën 
worden uitgereikt. 
Ter kwalificatie voor de race, moet de beoogde wedstrijdbemanning met de boot waarop zij inschrijven een kwalificatietocht 
onder zeil van minstens 300 NM varen. Er wordt gevaren met monohulls en multihulls tussen de 8.23m en 18.5m. De Wor-
ld Sailing Offshore Special Regulations en IRC rating (of MOCRA rating voor multihulls) zijn van toepassing. In 2023 lagen er 
37 boten aan de start in Falmouth.

Een stukje spinnaker(en)
Tijdens onze eerste nacht mag ik om 3 uur op wacht, tot 
6 uur. De hondenwacht, maar dat mocht ik van Klaas-Jan 
zelf zo kiezen. We varen al 23 mijl onder spi, die er volgens 
de schipper pas af hoeft als het meer dan 24 knopen gaat 
waaien. De stuurautomaat reageert echter niet altijd 
adequaat op de vlagen en golven. Telkens probeer ik het 
over te nemen als het mis dreigt te gaan, maar toch lopen 
we tweemaal uit het roer en hebben we een kleine en een 
flinke klapgijp. Net voordat ik Klaas-Jan wakker wil maken, 
is er een windvlaag van 24 knopen en een gunstige golf, 
waardoor onze snelheid oploopt tot 10,9 knopen. Een 
nieuw record op deze trip, maar ook een teken dat de spi 
er echt af moet. Klaas-Jan is het met me eens en gaat zich 
aankleden, maar dan ineens een knal. 

Ik schreeuw naar Klaas-Jan dat de spival is gebroken en 
het zeil in het water ligt. Ik zet mijn lifeline over en ga naar 
voren om de spi aan dek te krijgen. Klaas-Jan verschijnt 
zonder zeilpak, maar met zwemvest en lifeline aan dek 
en samen slagen we erin de natte prop, die ooit de spi 
was naar de Kuip te brengen. Ik inspecteer het zeil en zie 
rafels. ‘Stuk’ zeg ik. ‘Ja’ zegt Klaas-Jan ‘kijk maar eens naar 
boven.’ Boven in de mast hangt nog ongeveer een derde 
van de spi. Ik besef nu pas dat niet de val stuk is, maar 
dat de spi in tweeen is gescheurd. Het bovenste deel zit 
al flink om de voorstag en komt niet los als we ruimte 

geven op de val. Alles zit muurvast en het is duidelijk dat 
er iemand naar boven moet in onze 22 meter hoge mast, 
op de oceaan met 24 kn wind en flinke golven.

Ingewikkeld
‘Wil jij?’ vraag ik nog. Maar zonder woorden besef ik 
dat Klaas-Jan zijn boot veel beter kent en beneden 
nuttiger is. Bovendien heb ik hier meer ervaring in. ‘Pak 

Naar de Azoren en terug met de Inspirit

dat bootstoeltje maar’ zeg ik met een glimlach. Ik pak 
2 zeilbandjes mee, om me boven vast te zetten en met 
twee handen te kunnen werken, of -als het lang duurt- 
mijn armen en benen te kunnen ontlasten. Er is maar één 
val beschikbaar, dus een paalsteek om het stoeltje en de 
shackle erop voor de veiligheid. Als ik helemaal klaar ben 
maak ik mijn lifeline los van het dek.

De elektrische lier werkt niet, zelfs niet met een stationair 
draaiende motor. Te weinig vermogen, of ik ben de laatste 
jaren te zwaar geworden... Klaas-Jan moet me met de 
hand omhoog lieren, terwijl ik mee klim. Halverwege ben 
ik al moe. Het vastklampen en klimmen kost enorm veel 
kracht, maar ik ga onder geen beding de mast loslaten. 
Daarvoor gaat de boot te veel op en neer. Te laag probeer 
ik aanvankelijk de spi af te wikkelen. Ik zal nog hoger 
moeten, uiteindelijk tot de top van de genua, meer dan 
20 meter hoog. Daar fixeer ik me met een zeilbandje en 
met mijn linker arm tussen twee leuvers door om de mast 
heen, kan ik eindelijk met twee handen werken. Het doek 
komt los en als ik aan de val trekt komt die naar beneden. 
Ik ben trots dat dit gelukt is en Klaas-Jan het restant van 
de spi op kan ruimen. Ondanks dat het uitzicht prachtig 
is, wil ik toch graag naar beneden. Mijn armen en benen 
zijn erg vermoeid en ik vrees de slingerende mast niet 
lang meer vast te kunnen houden. Klaas-Jan laat me keurig 
zakken en uitgeput maak ik beneden mijn lifeline weer vast. 
‘Ff op adem komen’ zeg ik, terwijl Klaas-Jan alles opruimt 
en voorbereidingen treft om de genua uit te bomen. Een 
half uur later dan gepland mag ik eindelijk naar mijn kooi. 
Ik voel de boot surfen en met een uitgeboomde genua 
zet Klaas-Jan een nieuw record: 12,8 knopen. Tijd voor 
een rifje.

Deze ervaring komt in de 2e leg uiteindelijk goed van pas. 
Als bij ineens opkomende wind ook de andere spinnaker 
doormidden scheurt, zetten de heren snel de genua met 
boom aan loefzijde. Zo kan de spinnaker niet om de voorstag 
rollen....

Schommelen in windstiltes
Tegen het eind van de dag gaat de wind liggen. We 
moeten door een lagedrukgebied met een windstilte 
van enkele uren, dus dat wordt helaas dobberen. In een 
wedstrijd mag je nu eenmaal de motor niet gebruiken 
voor voortstuwing. Mijn wacht begint met drijven, maar 
omdat de boot schommelt op de golven, gaat die door 

Oscar Binder
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Nu heerlijk een paar dagen het eiland verkennen met de 
rest van de vloot en onze partners die zijn overgekomen.

Het is een druilerige dag als we de trossen los gooien 
voor leg 2, de race terug naar Falmouth.  De boten zijn 
geen willekeurige boten meer. Het is de boot van Alister, 
Madelon, de tweeling broers van de Raspa en van Mike 
en Graham. We zwaaien naar iedereen en wensen hen 
allen een veilige en mooie tocht naar huis. Gisteren en de 
hele morgen hebben we andere deelnemers gevraagd wat 
de beste tactiek is. Langs de oost- of westkant van São 
Miguel? Ons routeringsprogramma zei vanmorgen opeens 
west, dus wij kiezen west.

Een bijna botsing
Klaas-Jan en ik genieten van het zeilen en het gemak 
waarmee Inspirit vooruit schiet als een galopperend paard. 
De een slaapt, terwijl de ander alleen de boot bestuurt. 
Helemaal alleen en alles onder controle. Beter gaat het niet 
worden, zo lijkt het. 
Na iedere wacht werken wij het logboek bij. Datum, 
tijdstip, logstand, barometer, windrichting en sterkte, SOG, 
COG, bewolking, positie en bijzonderheden. Als ik met 
het log bezig ben, roept Klaas Jan me plotseling. Ik spurt 
naar boven en zie meteen een enorme walvis, nog geen 
50 meter schuin voor Inspirit. Een vinvis, misschien een 
Noordse of een gewone. Het enorme beest duikt onder en 
Klaas-Jan stuurt iets naar bakboord om haar niet te raken. 
We varen vlak langs haar zog. Terwijl ze ons rechtsonder 
ergens passeert op een afstand van een meter of 10. 

Valse finish?
Een klein uur voor aankomst, roepen we het comité op via 
marifoon kanaal 80. Onder spi varen we met 8-9 knopen 
richting de finish en zien de RIB van het welkomstcomité 
met AZAB vlag onze richting op komen. Die vaart echter 
naar een Franse zeilboot die onder alleen grootzeil binnen 
sukkelt. Dat is helemaal geen wedstrijdboot of deelnemer 
aan de AZAB, dat zien wij zo! We zwaaien nog en 
roepen ze per marifoon aan om hen te vertellen dat ze 
de verkeerde boot filmen. Pas als wij al bijna bij de finish 
zijn, hebben ze hun fout door. Wij kunnen er wel om 
lachen en de biertjes die ze ons geven zullen straks in de 
haven prima smaken. 
Om 10.18.54 UK tijd finishen we onze AZAB leg. In 6 
dagen en 21 uur zijn we 1250 NM van Ponta Delgada 
naar Falmouth gescheurd. Met als record een dagtotaal 
van 193 NM. Gemiddeld 7,6 knopen, wat een snelheid 
voor een Dehler 39 over zo’n enorme afstand. Wat een 
avontuur is het geweest. Klaas-Jan en ik zijn trots.
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Productie en montage van bootruiten

Productie en montage van bootruiten

Dekluik ruiten

Console ruiten

Flybridge ruiten

Opdek ruiten

Gebogen ruiten

Gedubbelde ruiten

Dé Specialist
De Bootruitspecialist is al meer dan 
25 jaar de producent van pmma 
bootruiten in de Benelux en Duitsland.

Ruiten zijn leverbaar in 2D én 3D 
uitvoering in elk gewenst formaat, 
dikte en kleur.

Onze klanten zijn botenbouwers,  
re-fitters en particulieren.

‘Zeezeilen is als met je zuidwester onder een koude douche 
gaan staan en briefjes van €100 verscheuren’, ‘Koop een 
boot en werk je dood’, ‘Zeilen is een dure manier om 
gratis te reizen’. Een greep uit de ludieke uitspraken die je 
binnen PZV-gelederen regelmatig hoort. En hoewel je op 
vele niveaus met je zeilpassie bezig kunt zijn, zit er ergens 
een kern van waarheid in de strekking van deze spreuken. 
Uit eigen ervaring weet ik dat er, naast opstappen bij PZV-
clubgenoten, uiteenlopende mogelijkheden zijn om je hobby 
intensief te beoefenen zónder dat het in de papieren loopt. 
In dit artikel ga ik in op het inzetten van je schip in de 
charterbranche.

Voor elk wat wils!
Een van de leuke dingen aan het zeilen is dat er een scala aan 
manieren is om er plezier aan te beleven. Voor de een zijn de 
bootklussen een cruciaal onderdeel van de hobby, voor de 
ander het ontwikkelen van nautische vaardigheden, reizen 
naar nieuwe plekken, het verbeteren van wedstrijdresultaten, 
lekker uitwaaien of relaxt een boek lezen op het achterdek. 
Je persoonlijke drijfveer heeft invloed op welk schip en 
vaargebied het beste bij je past.

Voor mij geldt dat ik met name het schipperen en 
rondtrekken met wisselende gezelschappen in uiteenlopende 
omstandigheden en vaargebieden leuk vind. Het is voor mij 

Koop een boot en …
Koen Lindner
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In een serie van drie artikelen deel ik graag mijn ervaringen die deels geïnspireerd zijn door een paradigma uit 
de bestseller ’The 4-Hour Work Week’ dat je gelukkiger wordt van dingen doen dan dingen te bezitten. En dat 
juist het doen van dingen niet persé veel geld hoeft te kosten. Zo beoefent een ski-instructeur een prijzige sport 
zonder dat hij ervoor hoeft te sparen.

minder van belang dat ik ‘thuiskom’ op een eigen schip dat 
van alle gemakken is voorzien, met alle materialen netjes 
op z’n plek en m’n favoriete zeilboeken in de boekenkast. 
Het verbeteren en onderhouden van een eigen schip lijkt 
me zeker leuk, maar staat vooralsnog wat lager op de 
prioriteitenlijst. 

Chartermaatschappij
Op het moment dat er ruimte in mijn agenda ontstond om 
vaker te gaan varen ontdekte ik dat er mogelijkheden zijn 
om in een schip te investeren en dit te (laten) verhuren op 
momenten dat je het niet gebruikt. Of andersom: dat je 
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er meerdere formules en variabelen waarmee gespeeld 
kan worden om je deelname op maat af te stemmen. 
Om een paar varianten te noemen; in welk land komt 
het schip te liggen? Financier je alles zelf of deels met een 
leaseconstructie? Hoeveel weken vaar je jaarlijks zelf en is 
dat in het hoog- of laagseizoen? Van wie is het schip aan 
het einde van de looptijd? En natuurlijk over wat voor schip 
gaat het?

Omdat de wachtrij op nieuwe schepen lang is, reserveert 
Navigare Yachting vooraf scheepsrompen bij de diverse 
werven. Ze hebben partnerships met de bekende merken 
Jeanneau, Bénéteau, Dufour, Arcona en voor catamarans 
met Lagoon, Bali en Fountaine Pajot. Wij kozen voor een 
Jeanneau Sun Odyssey 519 (modeljaar 2018). Vervolgens 
kozen we in overleg met de maatschappij voor een indeling 
met vijf tweepersoons hutten en een losse skipper’s cabin in 
de punt. Verder kozen we voor een klassieke mast met full 
battened grootzeil (in tegenstelling tot rolzeilen die je in de 
verhuur geregeld ziet) en een elektrische lier om de lap in 
de mast te krijgen. De inrichting van de keuken, de bekleding 
van de banken, het materiaal van de vloer, merk en type 
navigatie-apparatuur, alles kun je zelf samenstellen.
Vijf maanden later was het schip gereed en naar de ligplaats 
Athene gevaren. Natuurlijk gingen we zelf ook die kant op 
en maakten we in april, na een feestelijk onthaal door het 
Navigare personeel en een flesje bubbels, de eerste tocht 
met onze ‘Misty’!

een schip aanschaft met de bedoeling dit te verhuren en het 
daarnaast ook zelf te gebruiken. Dat laatste is waar Jacqueline 
en ik eind 2017 voor kozen.
Na ervaringen met het huren van schepen bij diverse 
charterpartijen, kwam ik in de haven van Trogir in Kroatië 
in contact met Navigare Yachting. Ze beheren er een vloot 
van meer dan honderd zeilschepen. Iedere zaterdag stappen 
er nieuwe huurders op de schepen. Als de voorgaande 
huurders ’s ochtends van boord zijn gestapt, is het op de 
steigers een komen en gaan van schoonmaakploegen en 
technici om de schepen te onderhouden en waar nodig 
reparaties te verrichten. De bedden worden verschoond, een 
lampje vervangen, het scharnier van een hangend kastdeurtje 
vastgezet, de motorolie gecontroleerd, het onderwaterschip, 
etc. etc. Het viel mij op dat dit proces op deze ‘base’ bijzonder 
goed was ingeregeld. Beter dan ik van andere clubs gewend 
was. Na een compliment hierover bij de base manager raakte 
ik in gesprek over de bedrijfsfilosofie en de mogelijkheden 
om een eigen schip in te brengen. 

Een eigen schip om te verhuren
Omdat banken de aankoop van zeilschepen beperkt 
financieren en charterbedrijven zelf onvoldoende vermogen 
hebben om dergelijke investeringen op grote schaal te 
kunnen doen, is het merendeel van de verhuurvloot door 
particulieren en andere investeerders gefinancierd. Dat geldt 
voor alle (grotere) verhuurders. In de meeste gevallen zijn 

Zorgeloos zeilen
Het credo van het Zweedse charterbedrijf is ‘Experience 
together’. Voor booteigenaren betekent dat eigenlijk dat je je 
alleen druk hoeft te maken over wanneer je zelf wilt varen. 
We hebben geen omkijken naar boekingen, papierwerk, 
verzekeringen, onderhoud- en reparatiewerkzaamheden. 
Alles wordt geregeld. Ideaal aan deze constructie is dat je 
niet gebonden bent aan varen met je eigen schip. Wil je 
met een ander type of formaat schip, of zelfs in een ander 
vaargebied varen, dan kan dat ook. Dit bedrijf heeft een vloot 
in Zweden, Griekenland, Kroatië, Mallorca, Turkije, Britse 
Maagden Eilanden, Bahama’s, Thailand en de Seychellen. Zo 
kom je nog eens ergens :-)
Kom je op de base dan ligt het schip gepoetst en met schoon 
beddengoed en handdoeken voor je klaar. Boodschappen 
doen en trossen los!

Jaarlijks ontvang je een aantal punten die je kunt gebruiken 
om schepen (of een huisje) te boeken. Heb je meer punten 
nodig, bijvoorbeeld omdat je een extra lange tocht wilt 
maken, dan kun je deze bijkopen. Daarnaast is het vanaf 
ongeveer een week voor vertrekdatum mogelijk om schepen 
die niet zijn verhuurd, last minute te boeken. Zo vaak je wilt, 
dit gaat niet ten koste van je punten saldo.

Investeerders hebben een eigen contactpersoon die alles 
voor je regelt. Als je ergens een schip wilt boeken volstaat 
een mailtje en het is geregeld. Geen aanbetaling, geen 
borg. Per boeking moet je rekening houden met kosten 
voor handdoek- en lakenpakket, afkoop eigen risico en de 
eindschoonmaak. Daarnaast is het, omdat het chartervaart 
betreft, wettelijk verplicht de helft van de btw te voldoen. 
Deze kosten worden aan het einde van het jaar met de 
opbrengsten verrekend.

Zeilend rijk worden?
De standaard looptijd van de overeenkomst met deze 
maatschappij is zeven jaar. Gedurende de looptijd zijn zij aan 
de overeenkomst gebonden maar zelf kun je altijd eerder 
uitstappen. Na afloop heb je vier mogelijkheden:
1. Je betaalt de btw over de dagwaarde van het schip en 
vaart de haven uit.

2. Je ruilt je schip in en betaalt bij voor een nieuw schip en 
gaat opnieuw een overeenkomst aan.
3. Je verkoopt het schip (of laat dit doen).
4. Je investeert in een refit van het schip waarna het schip 
nog enkele jaren verhuurd kan worden.

Gedurende de looptijd ontvang je een overeengekomen 
vaste opbrengst. Daarbij maakt het niet uit hoeveel het 
schip daadwerkelijk is verhuurd. Omdat alle kosten voor 
verzekeringen, liggelden, onderhoud en reparatie voor 
rekening van de verhuurder zijn weet je dus precies waar je 
financieel aan toe bent.

Een veel gestelde vraag is natuurlijk wat het rendement 
van een dergelijke constructie is. Als je uitsluitend naar de 
bankrekening kijkt en er geen externe financiering nodig 
is, lijkt het jaarrendement ruim 11% en daarnaast mag je 
ook nog eens vier weken per jaar zelf varen. Dat lijkt een 
mooi resultaat, maar… het schip wordt naarmate de jaren 
vorderen fors minder waard. In het uiteindelijke resultaat zit 
een speculatieve component, namelijk de waarde van het 
schip op moment van verkoop. De belangrijkste factor is 
hoe de markt voor jouw schip op dat moment is. Het is 
lastig om in de toekomst te kijken, maar als ik nu kijk naar 
vergelijkbare tweedehands charter zeilschepen van zeven 
jaar oud, dan is de waarde iets meer dan 50% ten opzichte 
van de geschatte nieuwwaarde. Dus een berekening met een 
50% waardeverlies is redelijk conservatief. In dat geval zou 
het jaarrendement afnemen tot iets minder dan 4%. Wat 
ons betreft prima als je bedenkt dat je daarnaast gedurende 
zeven jaar voordelig hebt gezeild.

Voor- en nadelen
Elke keuze heeft voor- en nadelen. Zoals ik in de tweede 
alinea van dit artikel schreef, is het goed om af te wegen 
welke manier van zeilen het beste bij je past. Wat voor de één 
een voordeel is, is voor de ander een nadeel. En andersom. 
Het is daarom lastig om een rijtje met plussen en minnen 
te maken. Ons bevalt het tot nu toe in ieder geval goed. 
Met name vanwege het weinige gedoe en de mogelijkheid in 
uiteenlopende gebieden te varen. Laat het gerust weten als 
je denkt dat het ook iets voor jou kan zijn. Uiteraard vertel 
ik graag verder over onze ervaringen. 
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Van het bestuur

• Uiteindelijk werd het Rotterdam aan boord bij Hans van 
Reenen en in 2022 lukt het dan eindelijk om mee naar En-
geland te gaan, dit keer met de Lotus.
• Ze gaan zo graag mee met de Ramsgate tocht dat ze opa 
zo gek krijgen om 10 dagen (nachten) op te passen op hun 
jongens. 
• Beiden zijn ze sinds een tijd als webredacteur actief in 
de communicatiecommissie en daarnaast bereidt Nicole 
samen met Jacqueline het vrouwenweekend voor.

In de communicatiecommissie voelt Nicole zich verant-
woordelijk als dingen niet helemaal goed lopen en neemt ze 
vol energie en met duidelijk plezier vaak het voortouw om 
het op te lossen. Ze heeft zich snel dingen eigen gemaakt, 
mogelijk met wat ondersteuning van Silvester, en stuurt nu 
regelmatig de nieuwsbrieven uit. Silvester geniet van deel-
name aan activiteiten en heeft een prachtige film gemaakt 
van de Ramsgate 2022 op de Lotus. Zulke enthousiaste en 
actieve leden moedigen wij als vereniging graag aan! We 
hopen jullie nog vaak te zien en lang tegen te komen bin-
nen PZV, zowel bij activiteiten, als projectleider of  in een 
van de commissies!  Als aanmoediging om nog heel veel te 
varen doen we jullie graag het Kombuis Kookboek cadeau!  
Eindhoven, 13 April 2023 
Mariëlle de Groot, Charles Thomas, Mathy Meulendijks, 
Giel Hansen, Marja Snoeijen.

Nicole en Silvester Kivits

Onze vereniging bestaat uit vogels van diverse pluimage. Er 
zijn schippers en opstappers, oude zeerotten en zeuntjes, 
mannen en vrouwen, actieven en minder actieven. De oude 
rotten hoeven zich niet meer te bewijzen. Lees er de oude 
nummers van Zeezeilen maar eens op na. Zij zijn onze vuur-
torens: de bakens die ons bij nacht en ontij de weg wijzen. 
Maar regelmatig zijn er ook nieuwe leden die zich op een of 
andere manier onderscheiden. Ze nemen initiatief, organise-
ren iets, of nemen andere leden op sleeptouw. De aanmoe-
digingsprijs bestaat sinds 2002. Vorig jaar hebben we deze 
aan Ino de Gijsel uitgereikt. Een groot aantal anderen gingen 
hem voor. 

De aanmoedigingsprijs 2023 gaat naar dit keer een duo, sinds 
2019 lid. In het begin niet zo zichtbaar en best bescheiden 
maar dit lijkt, zeer terecht, snel te veranderen.
Intussen zijn ze lid geworden van de communicatie commis-
sie en dragen daar een serieus steentje bij. We hebben het 
over Nicole en Silvester Kivits.
• Ze zijn via contact met Marielle op het schoolplein van 
basisschool de Trinoom lid van PZV geworden.
• Hebben de nodige zeilervaring en huren regelmatig een 
zeilboot.
• Wilden dolgraag mee met de Ramsgate tocht, zouden in 
2020 opstappen op de Sunshine,  maar helaas gooide corona 
roet in het eten…

Het doel van de aanmoedigingsprijs is het stimuleren van de nautische ontwikkeling van de individuele leden. In 
aanmerking komen leden die in de afgelopen paar jaar een opvallende ontwikkeling op nautisch gebied hebben 
doorgemaakt. Leden die de aanmoedigingsprijs ontvangen zijn een voorbeeld van hoe je in de PZV je persoonlijke 
nautische vaardigheden kunt ontwikkelen. Nieuwe leden kunnen deze voorbeelden gebruiken om hun eigen weg 
binnen de vereniging te vinden.
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